
BURGEMEESTER
NEDERLANDS GENOOTSCHAP VAN BURGEMEESTERS | JAARGANG 28, JULI 2023 

Koos Janssen

Over het belang van  
de lokale rekenkamer 

Ina Adema

Een burgemeester  
gaat altijd vóór

Laurentien van Oranje

Reflecties op een  
bestuurlijke expeditie 

105



INHOUD 

2   BURGEMEESTER  105 | ngb   

04

34 42

2010

COLOFON 
Jaargang 28, nummer 105, juli 2023 | verschijnt 3 keer per jaar | Eind redactie Hilde  
Westera en Reineke Ponsioen | Redactiecommissie Mieke Baltus, Maarten Houben, Judith Keijzers,  
Ellen van Selm en Joost van Oostrum |  Fotografie cover gemeente Zeist | achterkant: Annemoon van Hemel 
Opmaak Ontwerp Keuken | Redactieadres Nederlands Genootschap van Burgemeesters Postbus 30435 
2500 GK Den Haag | Tel: (070) 373 83 83 | e-mail: info@burgemeesters.nl

Het Burgemeestersblad is mede mogelijk gemaakt door een bijdrage van het ministerie van Binnenlandse Zaken en 
Koninkrijksrelaties 

Ina Adema

Bijeenkomst oud-burgemeesters Dreigende overstroming Randstad

Jantje Beton Gabriël Anthonio



INHOUD 

 BURGEMEESTER  105 | ngb   3

27

 8 Terugblik 
Koos Janssen

13 CYBORGemeester

14 Bestuursrechtelijk ‘besluit’

16 De burgemeester:
Boegbeeld van transparante overheid?

22 Hoe ziet de zomer er voor u uit?
Rondje langs de burgemeesters 

24 Een nieuw wettelijk kader voor  
de integriteit en het functioneren  

van decentrale bestuurders

30 De stap naar betekenisvolle  
jongerenparticipatie 

33 Van wie ben ik en voor wie werk ik?
COLUMN Arne van Hout

38 Persoonlijke reflecties op  
een bestuurlijke expeditie 

45 Kabinetsmedewerker‘

47 Zorg voor ons ambt
COLUMN Liesbeth Spies

48 Save the date

AZC Harderwijk

Tegeltjeswijsheden
‘Wat kan lopen, moet je niet optillen!’ 
Als u in Epe bent geweest voor de Burgemeestersconferenties dit voorjaar, 
herinnert u zich deze tegeltjeswijsheid vast van Gabriël Anthonio. Gabriël 
strooide met wijsheden tijdens de conferenties, tot (bijna) ieders genoegen. 
Ik gebruik de wijsheden van Gabriel bijna elke dag, vooral om mezelf een halt 
toe te roepen als ik weer eens iets wil doen, wat eigenlijk niet de bedoeling 
is. Omdat ik van de wijsheidsmantra’s van Gabriël maar geen genoeg kon 
krijgen, ben ik na de zes conferenties zelfs nog naar een tweedaagse  
masterclass van Gabriël geweest. Heerlijk! 

Nog zo’n mooie wijsheid: ‘Luister als mens, handel als functionaris’. Vooral 
voor bestuurders is dit een heel mooi advies die eigenlijk boven elk bestuur-
dersbed zou moeten hangen. Veel bestuurders hebben de neiging direct in 
actie te komen als er iets verkeerd gaat of er een misstand is. Ook burge-
meesters, misschien zelf juíst burgemeesters, hebben hier een handje van. 
Zij (u dus) zijn namelijk ‘praktisch wijs’. Dat leerden we op dezelfde confe-
renties van Albert Jan Kruiter. Praktisch wijze mensen hebben het vermogen 
om besluiten te nemen op basis van halve informatie. Handig in tijden van 
crisis waarin snel handelen gewenst, niet handig in situaties waarin juist het 
menselijke contact cruciaal is. Bijvoorbeeld bij een ouder die getroffen is door 
de Toeslagenaffaire. Laurentien leerde ons, wederom tijdens dezelfde confe-
renties, dat luisteren en ook nog eens onbevooroordeeld luisteren, onmisbaar 
is om echt contact te maken. Luisteren is in sommige situaties zelfs het enige 
wat je kunt doen, omdat simpele oplossingen niet voor handen zijn. Het voelt 
misschien onbevredigend, maar luisteren, met hart en ziel écht luisteren, is 
ook een vorm van handelen. En mocht u tijdens het luisteren toch de neiging 
hebben om iets te zeggen, stel dan alleen de wetenschappelijk vraag zoals 
Gabriël ons leerde: ‘Ooh?’, en luister verder.

Veel leesplezier met deze zomereditie van het Burgemeestersblad en alvast 
een mooie, luisterrijke vakantie gewenst!

Hilde Westera 
Directeur Nederlands Genootschap van Burgemeesters 

VOORWOORD
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INTERVIEW INA ADEMA

Tijdens de tweede coronagolf werd Ina Adema benoemd tot commissaris van de 
Koning in de provincie Noord-Brabant. De geboren Amsterdamse, opgegroeid in 

Friesland, woonde en werkte tijdens haar leven in verschillende delen van het 
land, om in september 2020 (wederom) neer te strijken in het Brabantse, een 

provincie die haar hart al eerder had gestolen. Haar ambtsperiode begon zwaar 
toen twee maanden na haar installatie kanker werd geconstateerd. Geholpen 

door de coronaperiode, waarin veel zaken waren afgelast dan wel ‘digitaal’ werden 
ingevuld, kon Ina Adema haar nieuwe werk - tussen de behandelingen door - toch 

invullen. Inmiddels is zij al bijna op de helft van haar eerste ambtstermijn. Tijd voor 
een interview met deze voormalig secretaris van het NGB in ‘De Dikke Vinger van 

Maaskant’, ofwel het provinciehuis van Noord-Brabant. 

Tekst | Hilde Westera NGB 
Foto | Ilse Wolf en provincie Noord-Brabant

IN GESPREK MET INA ADEMA, COMMISSARIS VAN DE KONING IN BRABANT

EEN BURGEMEESTER 
GAAT ALTIJD VÓÓR 

Hoe gaat het en voldoet de werkelijkheid 
van het CdK-schap een beetje aan het 
beeld dat je van het ambt had?
Met mij gaat het goed! We zijn natuur-
lijk - net als de andere provincies - in 
gespannen afwachting van de college-
onderhandelingen. Brabant heeft een 
aantal complexe jaren achter de rug, 
met drie colleges in vier jaar tijd. Als er 
één advies ligt van mijn kant richting de 
coalitie is het stabiliteit. 

Ik had wel een goed beeld van wat het 
ambt zou inhouden, maar dat de rijks-
taken zóveel tijd zouden vergen, had ik 
niet verwacht. Maar je hoort mij niet  
klagen, want al het werk rond burge-

meesters en gemeenten maken deze 
functie bijzonder. Het tijdsbeslag zit on-
der meer in de vele vacatures die er per-
manent spelen in een grote provincie. 
Ik wil het grootste deel van de (nieuwe) 
kandidaten zelf spreken. Op de vacature 
Eindhoven hebben bijvoorbeeld twintig 
sollicitanten gesolliciteerd, waarvan 
ik het merendeel zelf heb gesproken. 
Daarnaast spreek ik de 56 Brabantse 
burgemeesters natuurlijk periodiek bij 
het 1e, 3e en 5e jaarsgesprek, maar 
er zijn ook burgemeesters die vaker 
behoefte hebben aan een moment van 
overleg. Ik maak daar graag tijd voor 
vrij. Daarnaast bezoek ik periodiek de 
burgemeesterskringen en breng ik zoals 

elke commissaris natuurlijk ambtsbe-
zoeken aan de gemeenten. En in Bra-
bant hebben we een groot bedrijfsleven. 
Daar ben ik echt trots op, en sluit ik ook 
graag bij aan! 

Het enige wat anders is in vergelijking 
met het burgemeestersambt, is het con-
tact met de samenleving. Mijn ambitie is 
om de provincie dichterbij de wijken en 
het platteland te krijgen. Bij de Braban-
ders dus… Zo was ik onlangs op bezoek 
bij VDL. Dan geef ik aan dat ik niet 
alleen met de directie wil spreken maar 
ook met de medewerkers. Dan gaat 
het ook over: ‘Waar woon je, waar loop 
je tegen aan in je leven?’ etc. Ook bij 
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ambtsbezoeken aan gemeenten vraag 
ik om dit contact, omdat het mijn beeld 
inkleurt van de samenleving. Dit is ook 
de reden waarom ik soms ‘ja’ zegt tegen 
relatief kleine uitnodigingen. 

In hoeverre is het een voordeel dat je  
zelf burgemeester bent geweest? 
Als burgemeester ben je gewend om 
je tussen de inwoners te bewegen en 
toegankelijk te zijn. Dat ‘gemak’ valt  

de mensen hier om mij heen op. Daar-
naast is het voorzitten van vergaderin-
gen voor voormalig burgemeesters een 
tweede natuur. 

Haar adviseur valt bij: ‘Wat bij Ina  
opvalt is dat ze aan de ene kant  
scherp de vergaderingen leidt, maar 
ook ruimte geeft als het nodig is. In het 
verleden liepen vergaderingen hier nog 
wel eens uit’. 

Hoe vul je de HR-rol richting burgemees-
ters in, gelet op je eigen ervaringen uit  
het verleden?
Het ambt van burgemeester is net als 
dat van een commissaris een solitair 

INTERVIEW INA ADEMA 

‘ Je kunt als 
burgemeester zelf 
invloed uitoefenen 
op de kwaliteit van je 
klankbordgesprekken’

‘ Ik zou het de burgemeesters,  
maar ook de samenleving gunnen  
dat er rust ontstaat op het dossier  
van de aanstellingswijze’
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ambt. Ik vind dat je er als commissaris 
voor een burgemeester moet zijn om als 
klankbord te fungeren. Ik maak altijd tijd 
als een burgemeester mij appt ‘Kan ik 
je vandaag even spreken?’ Een burge-
meester gaat altijd vóór. 

Elke situatie is natuurlijk anders, maar 
het scheelt dat je je makkelijk kunt ver-
plaatsen in een burgemeester en je de 
verbazing of verwarring begrijpt over een 
opmerking uit een klankbordgesprek. 
Dan kan het behulpzaam zijn als je als 
commissaris een burgemeester kan  
helpen om zaken te duiden, en waar 
nodig ook te waarschuwen op basis  
van de ervaringen die je hebt. Even 
scherp reflectie geven om een burge-
meester ook weer verder te helpen. 
Uiteindelijk gaat het niet om mij, maar 
om de burgemeester. 

Hoe kom je erachter wat écht speelt in 
een gemeente en bij een burgemeester? 
Je bent immers niet overal bij en kunt van 
56 gemeenten niet alles weten. 
Het is een combinatie van ambts-
bezoeken, de klankbordgesprekken 
en de wijze waarop een burgemeester 
reflecteert op zijn of haar eigen functi-
oneren. Daarnaast loop ikzelf rond in 
de samenleving. Als ik in een gemeente 
ben, hoor ik ook hoe een burgemeester 
wordt ‘gezien’. Ik ben zelf een speler 
in de Brabantse samenleving. Daarom 
vind ik het belangrijk om benaderbaar 
te zijn, want anders hoor je niets. Ik  
heb ook een apart overleg met de bur-
gemeesters van de B5 (sinds kort B7). 
Dat is een benen-op-tafel overleg van 
15.00 – 21.00 uur waar alles op tafel 
mag komen. 

Maar je weet uiteraard niet alles. Er 
kunnen ook zaken onder de oppervlakte 
borrelen in gemeenten die je niet weet 
of die bijvoorbeeld bij een nieuwe  
burgemeester pas naar boven komen.

Hoe beoordeel je of een kandidaat- 
burgemeester past bij een gemeente,  
bij de cultuur van die gemeente? 
Bij het ophalen van de profielschets in 
een gemeente is het informeel napraten 

met de vertrouwenscommissie een be-
langrijk onderdeel. Dat geeft je ook een 
beeld van de sfeer en de werkwijze. Ik 
vraag hen ook gericht: Wat zoeken jullie 
nou écht in een burgemeester? Daar-
naast krijgen de vertrouwenscommis-
sies in Brabant alle sollicitatiebrieven te 
zien en te lezen. Zij spelen een hoofdrol 
bij de selectie.

Ik mag toch hopen dat dit laatste inmid-
dels bij alle provincies het gebruik is? 
Nee, dit is in veel, maar – naar ik heb 
begrepen - niet in alle provincies gebrui-
kelijk. Je advies als commissaris over 
de selectie weegt in de praktijk zwaar, 
maar als een vertrouwenscommissie 
zegt ‘die willen we niet, want die kennen 
we’ heeft het geen zin iemand door te 
drukken. Hij of zij wordt het immers  
toch niet. 

Een onderwerp waar we nu mee bezig zijn, 
is het bestuurlijk ‘werkgeverschap’ richting 
een burgemeester. Wie is de ‘baas’ van de 
burgemeester en hoe zijn de rechten en 
plichten over en weer ingevuld? Hoe kijk 
jij daar tegenaan?
Wij spelen als commissarissen een be-
langrijke rol als een raad ‘gekke dingen’ 
gaat doen. Als er allemaal goede klank-
bordgesprekken liggen en er is opeens 
een probleem, dan nodig ik een com-
missie uit voor een gesprek. Maar een 
situatie zoals bijvoorbeeld in Terschel-
ling heb ik hier nog niet meegemaakt. 
Arno Brok heeft dat in mijn ogen heel 
goed aangepakt. Ook een burgemeester 
heeft het recht op een gemeenteraad 
die in een werkgever-werknemers- 
achtige setting spiegelt. 

Zijn gemeenteraden zich in algemene zin 
voldoende bewust van hun werkgeverrol? 
De meeste klankbordgesprekken zijn 
best oké. Maar ik heb niet altijd de 

indruk dat raden beseffen dat ze niet 
zomaar na zes jaar kunt zeggen: ‘We 
willen iemand anders’. Meer duiding en 
verdieping geven aan het fenomeen van 
de herbenoeming is een taak die naar 
mijn mening ook bij een commissaris 
c.q. kabinetschef hoort. Maar mogelijk 
is hier ook een rol voor het NGB in com-
binatie met de Nederlandse Vereniging 
voor Raadsleden. 

Naar mijn overtuiging heeft ook de 
burgemeester zelf een rol. Je kunt als 
burgemeester zelf invloed uitoefenen op 
de kwaliteit van je klankbordgesprek-
ken. Juist als alles goed gaat met je, 
is het wel zaak dat dit ook in de juiste 
woorden op papier staat. Ik geef dat 
advies ook aan burgemeesters mee. 

Burgemeester zijn is een zwaar, steeds 
complexer wordend vak, waarbij je bijna 
dagelijks te maken hebt met de ‘scherp-
te’ van de samenleving. Je bent als bur-
gemeester immers ook het boegbeeld 
van de minder leuke en ingewikkelde 
zaken, zoals nu de asielopvang. Dat mo-
gen gemeenteraden zich ook realiseren 
en hierover met de burgemeester een 
goed gesprek voeren. 

Wat betekent dit voor de manier waarop je 
kandidaten selecteert?
Ik kijk niet alleen naar de omvang van 
gemeenten, maar vooral naar de opga-
ven die in gemeenten spelen. Ik stel in 
een sollicitatiegesprek met kandidaten 
zonder burgemeesterservaring altijd  
vragen op het gebied van OOV om te 
kijken of een kandidaat de manier van 
denken en redeneren snapt. Ik wil het 
gevoel krijgen dat iemand niet ‘gillend 
de deur uitrent’ als er een crisis ont-
staat. Twintig jaar geleden was dit echt 
minder relevant. 
  

‘Het gebrek aan 
waardering en respect

ondergraaft het systeem’

INTERVIEW INA ADEMA
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Hoe zie je je rol als commissaris richting 
een burgemeester? 
De commissaris is primair een soort 
coach, en klankbord. En ik als ik het 
idee heb dat een burgemeester onrecht 
wordt aangedaan, in welke vorm dan 
ook, ga ik interveniëren. 

Waar maak je je zorgen over ten aanzien 
van het burgemeestersambt? 
Ik word wel moe van de eeuwig lopende 
discussie over de aanstellingswijze. Ik 
zou het de burgemeesters, maar ook 
de samenleving als geheel, gunnen 
dat er een bepaalde rust ontstaat op 
dit dossier. Dat zou voor iedereen goed 
zijn. Het burgemeesterschap is al een 
ongewis vak. Om die reden wil ik de 
politiek aanraden om de energie te 
steken in hoe Nederland functioneert; 
begin bij het stelsel als geheel, niet bij 
de persoon van de burgemeester. Welke 
waardering bestaat er überhaupt voor 
de rollen in het openbaar bestuur, voor 
een raadslid, een statenlid etc? Dat 
gebrek aan waardering en respect on-
dergraaft het systeem. Daarom moeten 
we het eerst over het totale systeem 
hebben. 

Ook de waardering voor het ambt van 
burgemeester mag wel eens wat vaker 
worden uitgesproken. Het blijft een 
huzarenstuk om alle elementen van het 
ambt goed te doen. En zeker op sociale 

media hebben mensen hun negatieve 
oordeel heel snel klaar. Terwijl er door 
de burgemeester gewikt en gewogen is. 

We hebben minder burgemeesterssol-
licitanten dan in het verleden, maar 
ik ben wel tevreden over de kwaliteit. 
Ook in de man-vrouw verhouding 
onder sollicitanten zie ik een positieve 
ontwikkeling. Hoewel we voor de grotere 
steden nog meer vrouwelijke sollicitan-
ten kunnen gebruiken. Voor verdere 
diversiteit is nog wel extra aandacht en 
inzet nodig. Brabant is wat dat betreft 
erg ‘wit’. Ook de benoeming van een 
burgemeester met een visuele beper-
king, in Waalre, noem ik even hier als 
een positieve ontwikkeling.

Heb je nog tips voor het NGB en voor de 
eventuele samenwerking tussen NGB en 
de kabinetten/CdK’s? 
De kracht van het NGB zijn de opleidin-
gen en de onderlinge ontmoetingen. 
Daar ben ik eigenlijk wel een beetje  

jaloers op. Ik hoop dat BZK het NGB-Pro-
fessionaliseringsfonds ook voldoende 
blijft voeden in de toekomst, aangezien 
ik begrijp dat er zorgen over zijn over het 
teruglopende opleidingsaanbod door de 
inflatie. 

Daarnaast zie ik mogelijkheden om de 
verbinding tussen de commissarissen 
c.q. de kabinetten én het NGB meer 
vorm en inhoud te geven. Uiteindelijk 
zijn we voor hetzelfde doel bezig: Wat 
heeft de beroepsgroep als geheel en 
in persoon nodig om goed te functio-
neren? Met name de goeie start van 
zij-instromers kan nog beter worden 
vormgegeven. Daarnaast vind ik het 
bijvoorbeeld waardevol om op het 
NGB-congres te komen. Daar spreek ik 
veel ongedwongener met burgemees-
ters, omdat je niet in de officiële setting 
van CdK-burgemeester zit.  ■

Ina Adema

Ina Adema werd in 1968 in Amsterdam geboren. Zij studeerde  
rechten aan de universiteiten van Groningen en Göttingen.  

Na een loopbaan bij het bedrijfsleven werd zij in 2001 wethouder  
in de gemeente Deventer. In 2009 werd zij benoemd als  

burgemeester in de gemeente Veghel. Die gemeente fuseerde in 
2017 met Schijndel en St. Oedenrode tot Meierijstad. In 2016  

werd zij burgemeester van de hoofdstad van Flevoland, Lelystad.  
Op 1 oktober 2020 volgde zij Wim van de Donk op als  

commissaris van de Koning in Noord-Brabant.

INTERVIEW INA ADEMA 
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GOUDVINK

TERUGBLIK KOOS JANSSEN ALS VOORZITTER VAN DE GOUDVINKJURY 

DE GOUDVINK IS  
ERKENNING VAN GOED 
WERK VAN DE  
REKENKAMER

Koos Janssen, burgemeester van Zeist, 
was 4 jaar lang de voorzitter van de jury 
van de Goudvinkprijs. Samen blikken 
we terug op zijn tijd als juryvoorzitter 
en de waarde van de Goudvink. De 
prijs, uitgereikt vanuit de Nederlandse 
Vereniging voor Rekenkamers en 
Rekenkamercommissies (NVRR), is een 
prijs voor het beste rekenkamerrapport. 
De vink staat symbool voor het 
‘afvinken’ van criteria waaraan het 
gevoerde bestuur moest voldoen. Waar 
eerder vooral technisch werd gekeken, 
zijn later meer criteria mee gaan tellen 
voor de Goudvink. 

Tekst | Lies van Aelst
Foto | W.J. Ritman / gemeente Zeist

Koos Janssen, burgemeester Zeist en voorzitter van  
de jury van de Goudvinkprijs

'Voel je niet te klein 
om groot te zijn'
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GOUDVINK 

De prijs is belangrijk omdat het de 
kwaliteit bevordert. Door het competitie-
ve element stimuleert het een leerpro-
ces bij rekenkamers, het trots zijn op 
het verrichte werk en een moment van 
aandacht voor rekenkamers in bestuur-
lijk Nederland. Met als uiteindelijk doel: 
het aanscherpen van college en raad en 
daarmee het aanscherpen van de lokale 
democratie. We spraken met Koos  
Janssen over welke rol hij als burge-
meester heeft ten opzichte van de 
rekenkamer, maar ook over het grotere 
belang van rekenkameronderzoek en 
zijn inzet in de jury:

Welke rol heeft de burgemeester 
ten aanzien van de rekenkamer? 
Dat start bij de democratie en dat is 
voor mij het samenspel tussen mensen. 
Het samenspel in de samenleving zelf, 
als tussen verschillende overheden en 
tussen overheid en samenleving. De 
samenleving en hun vertegenwoordigers 
zijn de hoofdspelers in de democratie. 
De rekenkamer heeft een rol in het 
onderhouden en verbeteren van de 
democratie en is daarmee van essenti-
ele waarde. De hoofdspelers werken da-
gelijks aan die democratie. We hebben 
de scherpte van de rekenkamer nodig 
om daarmee de goede dingen te blijven 
doen voor onze samenleving. 

De burgemeester heeft hier een 
specifieke verantwoordelijkheid in, 
namelijk extra te letten op de vraag of 
we voldoende recht doen aan de raad 
en samenleving en of we hierbij de 
rekenkamer goed ondersteunen. Het is 
belangrijk om bevindingen en aanbeve-
lingen serieus te nemen en te focussen 
op de aanbevelingen. Daarmee creëer 
je ruimte om de kwaliteit verder te 
brengen. Zo heeft de rekenkamer een 
positief effect op het goed functioneren 
van de lokale democratie. In mijn optiek 
biedt de rekenkamer kansen om het 
samenspel te verbeteren. Het is geen 
afrekenkamer. Het is een orgaan dat 

gemeenteraad en college helpt met 
scherpte om de goede dingen doen en 
de dingen goed te doen. 

De burgemeester kan de verschillende 
belangen en groepen aan elkaar ver-
binden. Als hoeder van de democratie 
kan de burgemeester ervoor zorgen dat 
de rekenkamer voldoende in positie 
komt en blijft. En natuurlijk moet ook 
de rekenkamer zich blijven ontwikkelen. 
De Goudvink is een mooi instrument om 
dat te stimuleren. 

Kun je iets zeggen over wat het 
voor een rekenkamer betekent om 
de Goudvink te winnen? 
De Goudvink is een erkenning van goed 
werk. Het biedt waardering voor het 
noeste werk dat gedaan is. Daarnaast 
kan het een stuk erkenning geven 
dat niet altijd in de eigen raad gege-
ven wordt. Het is een objectieve extra 
beoordeling van een rapport waar een 
rekenkamer trots op is. Raad en college 
zijn niet altijd even ontvankelijk voor 
zo’n rapport, ondanks de hoge kwaliteit. 
Een rapport kan immers soms best 
kritisch zijn. Met een nominatie van de 
Goudvink krijgt een rekenkamer toch 
erkenning. Dat is een stimulans om het 
belangrijke werk voort te zetten. Hope-
lijk wakkert het anderen aan ook hun 
rapport in te dienen. 

Ik hoop dat burgemeesters, raden en 
griffiers hun rekenkamers aansporen 
om rapporten in te dienen. De waarde 
zit in de aanscherping en in het wakker 
schudden van college en raad. Die waar-
de vloeit terug in de lokale democratie, 
het samenspel. 
Er worden jaarlijks natuurlijk veel meer 
rapporten geschreven dan die ingezon-

den worden voor de prijs en ongetwijfeld 
zitten daar ook pareltjes tussen. De aan-
dacht die rapporten door de Goudvink 
krijgen, kan er ook voor zorgen dat deze 
rapporten andere rekenkamers weer 
stimuleren en inspireren onderzoek  
te doen naar hetzelfde thema. Het  
aantal inzendingen mag, wat mij  
betreft, zeker hoger.

Wat blijft je het meeste bij  
van de rapporten die je als  
jury voorzitter zag?
De themakeuze is echt een weer-
spiegeling van de belangrijke thema’s  
in de samenleving op dat moment.  
Van afval tot (zorg)fraude, van duur-
zaamheid tot samenwerking op belas-
tinggebied. Ik ben blij met die variëteit 
die ik de afgelopen jaren langs zag 
komen. Het is mooi om te zien hoe-
veel variëteit er in rekenkamers is en 
hoeveel kwaliteit. Ik zou ook graag tegen 
rekenkamers willen zeggen: voel je niet 
te klein om groot te zijn!

Iedere keer weer ben ik onder de indruk 
van de kwaliteit van de rapporten die 
ingediend worden. Vooral ook bij de 
kleinere rekenkamers waar de rekenka-
merleden zelf onderzoek doen. Bij deze 
rekenkamers ontbreekt vaak budget. 
Toch lukt het hen solide en scherpe rap-
porten te maken. Budget blijft ook een 
belangrijk punt. Dikwijls is extern onder-
zoek nodig. Het brengt ook slagkracht 
voor een verbetering teweeg. Raden 
vinden het soms lastig om te investeren 
in hun eigen ondersteuning en daarmee 
in de democratie. Dit is zonde als ik zie 
wat een rekenkamer voor een raad  
kan betekenen in het aanscherpen 
van de lokale democratie. Die verdient 
voortdurend onderhoud.  ■

'Waar dat in de raad niet altijd het geval is, 
krijgt een rekenkamer met de nominatie 

voor de Goudvink toch erkenning' 
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JANTJE BETON 

Op 22 mei reikte Hare Koninklijke Hoogheid Prinses Beatrix samen met de 8-jarige Klaas de 
‘Jantje Beton Prijs 2023’ uit aan de Gemeente Gouda. Deze gemeente mag zich twee jaar 
lang de meest speelvriendelijke gemeente van Nederland noemen. Daarmee volgde het Gouda 
van burgemeester Pieter Verhoeve het Leiden van vertrekkend burgemeester Henri Lenferink 
op. “Henri feliciteerde me meteen met de prijs en gaf aan dat het een geweldige prijs is die 
met zowel alle collega’s binnen de gemeente als de gemeenschap veel doet. Geniet er met 
volle teugen van, was zijn advies. En dat gaan we in Gouda zeker doen!”, aldus Verhoeve. 
Een gesprek over deze Jantje Beton Prijs, het belang van buitenspelen voor kinderen en 
speelruimtebeleid van en door gemeenten met de burgemeester van Gouda en de directeur-
bestuurder van Jantje Beton, Dave Ensberg-Kleijkers.

GEMEENTE GOUDA MEEST SPEELVRIENDELIJKE GEMEENTE VAN NEDERLAND

‘BERETROTS’ OP WINNEN 
JANTJE BETON PRIJS

Tekst | Jantje Beton
Foto | Astrid den Haan
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JANTJE BETON 

Wat houdt de Jantje Beton Prijs in?
Ensberg-Kleijkers: “De Jantje Beton Prijs 
is in 2021 voor het eerst uitgereikt aan 
de meest speelvriendelijke gemeente 
van Nederland. Bij veel gemeenten is 
buitenspelen helaas een onderbelicht 
onderwerp. Het is niet (goed) verankerd 
in beleid en gerealiseerde speelplekken 
zijn vaak niet van goede kwaliteit en/
of liggen niet op voor kinderen goed 
bereikbare plekken. Jantje Beton wil op 
positieve wijze stimuleren dat gemeen-
ten serieus werk maken van buitenspe-
len en speelvriendelijkheid. Dit, zodat 
kinderen gelukkig en gezond kunnen 
opgroeien. Sinds 2023 wordt onze  
prijs mogelijk gemaakt door  
gebiedsontwikkelaar AM.”

De Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten steunt deze prijs.  
Wat houdt deze steun in?
Ensberg-Kleijkers: “De algemeen direc-
teur van de VNG is vicevoorzitter van 
de vakjury. De vakjury draagt een top-3 
van genomineerde gemeenten voor aan 
de kinderjury, die uiteindelijk bepalen 
welke gemeente de prijs wint. Daar-
naast helpt de VNG met communicatie 
over de prijs richting hun leden; alle 
342 gemeenten. We zijn erg blij met en 
dankbaar voor deze samenwerking!”

Waarom heeft Gouda de Jantje 
Beton Prijs 2023 gewonnen?
Ensberg-Kleijkers: “Gouda won de prijs, 
omdat kinderen in deze stad op diverse 
manieren kunnen buitenspelen. Voor 
ieder kind is er een mooi, avontuurlijk 
speelaanbod! Er zijn natuurspeeltuinen, 
skatebanen, maar ook kleinschalige 
speelplekken in wijken en buurten. 
Gouda vindt veel groen in speeltuinen 
belangrijk. Zodra een speelplaats 
gerenoveerd moet worden, wordt er 
gelijk gekeken naar kansen om meer 
groen aan te brengen. Dat is goed voor 
de biodiversiteit, Verder neemt Gouda 
‘inclusief spelen’ serieus, zodat kinde-
ren met en zonder beperking samen 
kunnen spelen. Ook kunnen kinderen 
meepraten over het speelruimtebeleid 
van hun stad. Kinderparticipatie wordt 
in Gouda serieus genomen, waaronder 
via het ‘kindercollege’ met kinderwet-
houders en de kinderburgemeester.”

Wat betekent het winnen van de 
Jantje Beton Prijs voor uw gemeen-
te en wat gaat Gouda als prijswin-
naar richting andere gemeenten 
doen?
Verhoeve: “Heel veel! Allereerst is het 
een groot compliment aan onze gewel-
dige medewerkers van de gemeente 
die zich met hart, ziel én deskundigheid 
inzetten voor alle kinderen in onze stad. 
Daarnaast is deze prijs ook de verdien-
ste van alle vrijwilligers in Gouda die, 
bijvoorbeeld bij een speeltuin, zorgen 
dat kinderen ook écht kunnen buiten-
spelen. We gaan graag van Leiden leren 
hoe onze kennis het beste te delen 
met andere gemeenten. Maar andere 
gemeenten zijn natuurlijk altijd welkom 
voor een werkbezoek aan onze stad.”

Wat merkt u als burgemeester in 
de praktijk van de speelvriendelijk-
heid van uw stad?
Verhoeve: “Naast burgemeester ben ik 
ook vader van vijf dochters. Drie van 
hen zijn nog in de basisschoolleeftijd en 
genieten wekelijks van alle speelruimte 
en speelkansen in onze stad. Verder 
zie ik dagelijks dat kinderen op formele 
speelplekken, zoals een speeltuin of 
schoolplein, maar ook op informele 
speelplekken als op straat heerlijk 
buitenspelen.” 

In uw College is wethouder  
Klijmij-van der Laan  
verantwoor delijk voor dit onder-
werp. Waarom is buitenspelen  
voor kinderen ook voor u als  
burgemeester belangrijk?
Verhoeve: “De jeugd vormt de toekomst 
van onze stad. Als kinderen gelukkig 
en gezond opgroeien, mede dankzij 
buitenspelen, ontwikkelen zij zich tot 
stabiele en evenwichtige volwassenen. 
Bovendien speelt voor onze groene 
speeltuinen ook nog het feit dat spelen 
in het groen niet alleen gezond is, maar 

er ook voor zorgt dat kinderen de natuur 
leren kennen en waarderen. Maar dat 
niet alleen. Tijdens buitenspelen leren 
kinderen ook samenwerken met andere 
kinderen en waarden en normen te  
respecteren. Daarmee draagt buiten-
spelen ook bij de burgerschapsvorming 
van kinderen. Zeker als kinderen naast 
het buitenspelen ook nog actief  
participeren met de ontwikkeling van 
speelruimtebeleid.”

Jantje Beton verstuurde eind mei 
een ‘brandbrief’ naar alle burge-
meesters in Nederland. Waarom 
deed Jantje Beton dit?
Ensberg-Kleijkers: “Met de brandbrief 
roept onze organisatie alle burgemees-
ters op om buitenspelen serieus te 
nemen. Ook hebben we burgemees-
ters gevraagd om tijdens de Nationale 
Buitenspeeldag op 14 juni in gesprek te 
gaan met kinderen uit hun gemeente. 
Deze brandbrief is helaas nodig, omdat 
buitenspelen in Nederland zwaar onder 
druk staat en het algemene maatschap-
pelijke belang rechtstreeks raken. En 
burgemeesters zijn integraal verant-
woordelijk voor dat algemene maat-
schappelijke belang.”

Wat verwacht Jantje Beton  
concreet van burgemeesters?
Ensberg-Kleijkers: “Dat zij hun ‘bui-
tenspeelwethouder’ extra aansporen 
serieus werk te maken van speelruim-
tebeleid. Idealiter conform de 10 Jantje 
Beton criteria die ook ten grondslag 
liggen van de Jantje Beton Prijs. Verder 
dat zij de organisatie van een kinderbur-
gemeester en idealiter een kindercolle-
ge, zoals in Gouda, faciliteren zodat de 
stem van kinderen ook in de politieke 
arena gehoord wordt. Ten slotte dat zij 
natuurlijk eens een extra kopje koffie 
met Pieter gaan drinken om eens van 
hem te leren!”

'Tijdens buitenspelen leren kinderen 
samenwerken met andere kinderen en  

waarden en normen te respecteren'
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Wat vond de burgemeester van 
Gouda van deze brandbrief?
Verhoeve: “Persoonlijk ben ik niet zo 
van boze brandbrieven, maar ik kan me 
voorstellen dat een goed doel als Jantje 
Beton daar soms toe over moet gaan. In 
dit geval, omdat er 300.000 kinderen 
nooit buitenspelen. Zij zitten steeds 
meer thuis, vaak achter schermen. Dat 
heeft zeer verstrekkende, negatieve ge-
volgen voor hun persoonlijke, lichame-
lijke, mentale en sociale ontwikkeling. 
Reden genoeg om als burgemeester de 
alarmerende woorden van Jantje Beton 
serieus te nemen.”

In zowel uw vorige gemeente  
Oudewater als nu in Gouda hecht 
u veel waarde aan samenwerking 
met de ‘kinderburgemeester’. 
Waarom precies?
Verhoeve: “Burgerschapsvorming is cru-
ciaal voor het functioneren van demo-
cratie. Juist in tijden waarin steeds meer 
burgers het actief burgerschap verruilen 
voor passief burgerschap en het vertrou-
wen in de overheid hebben vervangen 
door wantrouwen, is het zaak dat de 
volgende generatie wél actief meedoet. 
Een kinderburgemeester is niet alleen 
een belangrijk symbool van actief bur-
gerschap door kinderen, maar ook een 
serieuze aanvulling op de agendering 
van voor kinderen wezenlijke vraagstuk-
ken op de gemeenteagenda.”

Sceptici vinden kinderburge- 
meesters vooral een symbolische 
bedoeling; een lege vorm van  

windowdressing. Wat is uw  
antwoord richting deze sceptici?
Verhoeve: “Ze zijn van harte welkom 
om eens in Gouda te kijken hoe wij dat 
doen. Kinderburgemeester Roselina 
Toekoen is de 9e kinderburgemeester 
van Gouda. We hebben er dus al veel 
ervaring mee. Het verrijkt de kwaliteit 
van ons overheidsbeleid. Beleid dat 
ook voor kinderen belangrijk is en zij 
verdienen dus ook een manier om 
invloed uit te oefenen op het gemeen-
telijk beleid. Dat kan onder meer via de 
kinderburgemeester. Allesbehalve een 
wassen neus dus.” Ensberg-Kleijkers: 
“In Nederland zijn er momenteel ruim 
100 kinderburgemeesters. Dat zouden 
er wat mij betreft gewoon 342 moeten 
worden. Precies om de redenen die 
Pieter noemt.” 

Het is nu tweemaal op rij dat een 
Zuid-Hollandse gemeente de Jantje 
Beton Prijs wint. Burgemeester 
Verhoeve is ook actief als forma-
teur in de Provincie Noord-Brabant. 
Ziet u mogelijkheden voor een 
Brabantse prijswinnaar in 2025?
Verhoeve: “Ik moet eerlijk zeggen dat ik 
behoorlijk onder de indruk ben geraakt 
van de kwaliteit van leven in Noord-Bra-
bant. Het is een schitterende provincie, 
ook voor kinderen. Het lijkt mij meer dan 
logisch dat een Brabantse gemeente 
ooit deze prijs wint.” Ensberg-Kleijkers: 
“We weten dat in elk geval Breda en 
’s-Hertogenbosch de ambitie hebben de 
Jantje Beton Prijs in 2025 te winnen. We 
moedigen hen graag aan zich definitief 

te kandideren om het stokje van Gouda 
over te nemen!”

Tot slot. In mei schreef de heer 
Ensberg-Kleijkers in De Telegraaf 
dat alle 342 het belang van  
buitenspelen serieus zouden 
moeten nemen. Er is “leiderschap 
vanuit gemeenten” nodig. Wat  
betekent dit leiderschap precies?
Ensberg-Kleijkers: “Leiderschap bete-
kent voor mij het dienen van het grotere 
ideaal waarvoor een leider zich geroe-
pen voelt. In het geval van burgemees-
ters en buitenspeelwethouders betekent 
dat het dienen van het algemeen maat-
schappelijk belang, waaronder voor 
kinderen. Wie oprecht naar kinderen 
luistert, hoort al heel snel dat zij meer 
speelruimte en speelkansen wensen. 
Zeker in dichtbevolkte stedelijke omge-
vingen. Leiderschap betekent dus ook 
oog hebben voor de noden van huidige 
én toekomstige generaties kinderen en 
voor hen het goede doen.” Verhoeve: 
“Voor mij is leiderschap ook verantwoor-
delijkheid nemen. Niet alleen beleid 
maken, maar er vooral naar handelen. 
Samen met de gemeenschap en juist 
de gemeenschap zelf alle ruimte geven 
om met eigen initiatieven te komen. 
Buitenspelen is immers niet alleen een 
verantwoordelijkheid van de gemeente. 
Het begint altijd bij ouders en buurtge-
meenschappen. Samen zorgen we voor 
onze kinderen. It takes a village to raise 
a child, nietwaar?!”  ■

'Burgerschapsvorming  
is cruciaal voor het 
functioneren  
van democratie' 

Prijsuitreiking Jantje Beton prijs



Enkele weken geleden stelde de gemeenteraad 
van Zaltbommel het Integrale Veiligheidsplan voor 
de komende vier jaar vast. Uiteraard is er veel 
ambtelijke inzet getoond door de ambtelijke orga-
nisatie van de gemeenten die de gezagsdriehoek 
De Waarden vormen, het Openbaar Ministerie en 
de politie. Zij prioriteren, zetten op een rij, wegen 
woorden, schrappen woorden, brengen nog een 
keer focus aan en stemmen af. En dan is daar het 
besluit. Over een pak papier met woorden, met 
een nietje erdoor. 

Digitale veiligheid is in ons Integraal Veiligheids-
plan benoemd als prioriteit. Daarin spreken we 
over: “De digitale weerbaarheid moet worden 
vergoot, het vergroten van de bewustwording, het 
verhogen van de meldingsbereidheid en 
het opwerpen van barrières voor (potentiële) 
daders.” Het zijn prachtige ambities. Maar 
dan begint het pas.

Onze inwoners weerbaar 
maken, het bewustzijn 

vergroten, mel-
dingsbereidheid 
verhogen en het 
(potentiële) 

daders moeilijker maken om toe te slaan, doen 
we niet alleen met een plan. Daar hebben we 
onze inwoners bij nodig. We kennen onze inwo-
ners, weten waar we hen kunnen vinden en 
hebben de mogelijkheden en de middelen om 
hen te kunnen helpen om zelf in staat te zijn om 
digitale criminaliteit te voorkomen.

Via scholen en in samenwerking met politie 
en jongerenwerk brengen we voorlichting naar 
onze jongeren. We helpen hen om online gevaar 
te herkennen en om zich er tegen te bescher-
men. Spellen en uitdagingen als bijvoorbeeld 
Hackshield bieden onze jongeren het gereed-
schap om henzelf, maar ook hun ouders, verzor-
gers en grootouders, online veiligheid te bieden. 
Met herhaalde berichten in de lokale krant, het 
delen van webinars en berichten via de gemeen-
telijke kanalen op sociale media lichten we onze 
senioren voor.

Politie, banken, onze landelijke overheid, het on-
derwijs en vele anderen zijn, samen met ons, be-
zig om onze inwoners te helpen bij bewustwording 
van, en hen weerbaarder te maken tegen, digitale 
criminaliteit. Samenwerken, gebruik maken van 
elkaars expertise en structureel gebruik maken 
van de middelen en mogelijkheden om onze inwo-
ners te bereiken is belangrijk. We kunnen elkaar 
helpen en van elkaar leren. 

Ambities en plannen zijn mooi. Maar ze zijn niets 
meer dan mooie woorden met een nietje erdoor. 
Het is van belang om samen met partners te 
werken aan middelen en mogelijkheden om zicht-
baar te zijn in te leven van onze inwoners. Pas 
als plannen concreet worden zijn we in staat om 
onze inwoners weerbaar te maken en te helpen 
om digitale criminaliteit aan te pakken. Laten we 
samen beginnen! 

Pieter van Maaren, burgemeester van Zaltbommel 
Iris Meerts, burgemeester van Wijk bij Duurstede 
en voorzitter van het platform cyberburgemeesters
Astrid Nienhuis, burgemeester van Heemstede 
en vice-voorzitter

CYBORGemeester

Illustratie  | Bonteboel Illustraties - Esther van den Nieuwenhof

Nu begint het pas
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BESLUIT 

In Nederland kan alleen bezwaar worden gemaakt en vervolgens beroep bij de 
bestuursrechter worden ingediend als er sprake is van een ‘besluit’ in de zin van de 
Algemene wet bestuursrecht. Regelmatig wordt tot aan de Afdeling bestuursrecht-
spraak van de Raad van State (verder: de Afdeling) geprocedeerd enkel en alleen 
over de vraag of er wel sprake is van een besluit.

HET BLIJFT (BLIJKBAAR)  
LASTIG WANNEER ER 
SPRAKE IS VAN EEN 

BESTUURSRECHTELIJK 
‘BESLUIT’

In een uitspraak van 11 mei 2023 legt de Afdeling 
nog eens helder uit wanneer er sprake is van een 
besluit. Altijd goed om weer eens helder voor ogen 
te hebben. Zeker omdat niet tijdig opkomen tegen 
een besluit grote consequenties kan hebben.

Met de dood bedreigd: naar de politie of de 
burgemeester?
In deze zaak gaat het over een inwoner van 
Amersfoort, die samen met vier anderen een pand 
bewoont. Sinds een aantal jaar ondervindt hij 
hinder van een medebewoner. Gesteld wordt dat 
de medebewoner hem regelmatig met de dood 
bedreigt, scheldt, roddels over hem verspreidt en 
spullen van hem steelt en vernielt. De medebewo-
ner zou daarnaast psychische klachten hebben  
en drugs gebruiken. De inwoner wil dat de mede-
bewoner hem met rust laat.

De huisbaas van de inwoner doet niets en ook bij 
de politie krijgt de inwoner geen gehoor. Vandaar 
dat hij de burgemeester diverse brieven schrijft, 
waarin hij onder meer aangeeft “Ik mag zeker 
wel eisen van de gemeente Amersfoort dat ik ook 
veilig mag wonen in de gemeente Amersfoort en 
niet steeds met de dood wordt bedreigd”. In de 
brief geeft hij aan dat hij wil dat de burgemeester 
maatregelen treft zodat het gedrag van de mede-
bewoner direct stopt.
De burgemeester reageert per e-mail op deze 
brieven en schrijft dat de politie belast is met het 
onderzoek naar aanleiding van strafrechtelijke inci-
denten en dat de gemeente daarin geen rol heeft.

Geen wettelijke grondslag om in te grijpen
De inwoner maakt vervolgens bezwaar tegen deze 
e-mail. De burgemeester verklaart het bezwaar 

Tekst | Arjan Loo, advocaat
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BESLUIT 

niet-ontvankelijk. Hij wijst daarbij op zijn in de 
Gemeentewet opgenomen bevoegdheden. Daarin 
ziet hij geen grondslag voor het nemen van een be-
sluit jegens de medebewoner. Hij stelt dat hij geen 
bevoegdheid heeft om in te grijpen. Hij concludeert 
daarmee dat hij geen besluit heeft genomen waar-
tegen een bezwaarschrift kan worden ingediend.
Ook bij de rechtbank krijgt de inwoner geen gehoor. 
De rechtbank oordeelt – zij het deels op andere 
gronden – dat de burgemeester het bezwaar te-
recht niet-ontvankelijk heeft verklaard.

Het ‘besluit’-begrip in de Algemene wet 
bestuursrecht 
In hoger beroep moet de Afdeling vervolgens een 
oordeel geven of de e-mail van de burgemeester 
een besluit is in de zin van artikel 1:3 van de 
Algemene wet bestuursrecht. Daar wordt onder 
een besluit verstaan: een schriftelijke beslissing 
van een bestuursorgaan, inhoudende een publiek-
rechtelijke rechtshandeling. Een rechtshandeling 
is volgens de wetgever gelijk aan een handeling 
die gericht is op enig rechtsgevolg. Een beslissing 
heeft rechtsgevolg, als zij er op is gericht een 
bevoegdheid, recht of verplichting voor een of meer 
anderen te doen ontstaan of teniet te doen of een 
juridische status van een persoon of een zaak vast 
te stellen. 

De vraag is daarmee of met (de inhoud van) de 
e-mail van de burgemeester aan deze eisen wordt 
voldaan. 

Burgemeester bevoegd tot ingrijpen
De vraag die de Afdeling moet beantwoorden is 
of het standpunt van de burgemeester – en in 
navolging de rechtbank – juist is, dat er geen 
grondslag voor de burgemeester bestaat om in te 
grijpen. Want als een bevoegdheid in het geheel 
ontbreekt, brengt dat in beginsel met zich mee 
dat geen rechtsgevolgen in het leven kunnen 
worden geroepen en er dus geen sprake kan zijn 
van een besluit.

Maar die bevoegdheid is er volgens de Afdeling wel 
degelijk. Artikel 125 van de Gemeentewet bevat 
namelijk een algemene bestuursdwangbevoegd-
heid die kan worden toegepast ter handhaving van 
de wettelijke regels die de burgemeester uitvoert. 
Dat kunnen de wettelijke regels zijn voor woonover-
last, als bedoeld in artikel 151d van de Gemeen-
tewet, in samenhang gelezen met artikel 2:79 van 
de Algemene Plaatselijke Verordening Amersfoort, 
dat invulling geeft aan artikel 151d van de Ge-
meentewet. Ook biedt artikel 2 van de Wet tijdelijk 
huisverbod de burgemeester een publiekrechtelijke 
grondslag en daarmee een bevoegdheid om op te 
treden in huiselijk geweldsituaties.

Dat brengt de Afdeling tot de conclusie dat de 
e-mail waarin de burgemeester schrijft geen rol te 
hebben in het geschil met de medebewoner niet 
anders kan worden begrepen dan een afwijzing van 
het verzoek aan de burgemeester om maatregelen 
te treffen. Daarmee is de e-mail een besluit in de 
zin van de Algemene wet bestuursrecht waartegen 
bezwaar openstaat. Zowel de rechtbank als de bur-
gemeester hebben dit ten onrechte niet onderkend.

Tot slot
Het blijft in veel gevallen (blijkbaar) lastig om te 
beoordelen of een schriftelijke reactie als een 
besluit moet worden gezien, waartegen bezwaar 
kan worden gemaakt. Het is echter van groot 
belang om hier scherp op te zijn. Een besluit is 
namelijk onherroepelijk als daar niet tijdig bezwaar 
tegen wordt gemaakt. Een toekomstig (identiek) 
verzoek zou dan simpelweg kunnen worden 
afgewezen onder verwijzing naar het eerdere 
(onherroepelijke) besluit.  ■

scan voor de uitspraak van de 
Raad van State de QR-code:
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OPEN OVERHEID

Openbaarmaken als kerntaak
Afgelopen 1 mei is de Woo een jaar 
in werking. En ruim 40 jaar daarvoor 
haar voorganger, de Wob. In die lange 
periode liep het lokaal bestuur voorop 
bij het leggen van verbindingen tussen 
het politieke bestuur en burgers. 
Gemeenten doen al veel door in een 
cultuur van openheid en transparantie 
inwoners meer zicht te bieden op de 
besluitvorming en het presteren van de 
gemeente en door burgers daarbij te 
betrekken. Maar meer is nodig. In de 
moderne informatiesamenleving zijn 
openheid en transparantie meer dan 
ooit onontbeerlijk voor een modern 
overheidsbestuur én modern burger-
schap. In onze gesprekken met burge-
meesters blijkt erkenning dat de Woo 
openbaarheid formuleert als kerntaak 
van overheden. 

Artikel 1.1. Woo drukt dat uit, eigenlijk 
in de zuivere vorm van een klassiek 
grondrecht: “Eenieder heeft recht op 
toegang tot publieke informatie zonder 
daartoe een belang te hoeven stel-
len, behoudens bij deze wet gestelde 
beperkingen.” Duidelijker werd het niet 
eerder verwoord; bij een wijziging van 
de Grondwet zou dit artikel een-op-een 
kunnen worden opgenomen. Informatie 
openbaar maken is als een wettelijke 
kerntaak van de overheid gepositio-
neerd. Als een taak waar je als vertrou-
wenwekkende overheid niet om heen 
kunt, en ook niet wilt. 

Grondhouding ten opzichte van 
openbaar maken
Burgemeesters vinden zelf doorgaans 
een cultuur van openheid en trans-
parantie van belang. Onderzoek van 

de Universiteit Twente in 2019 naar 
de staat van het burgemeestersambt 
bevat een weergave van de bestuurlijke 
waarden van 109 burgemeesters. Na 
integriteit (87%) en onafhankelijkheid 
(52%) vinden zij transparantie (20%) 
en rechtmatigheid (16%) de belangrijk-
ste bestuurlijke waarden. In hetzelfde 
onderzoek hechten wethouders met 
respectievelijk 26% en 33% opvallend 
nog meer waarde aan transparantie 
en rechtmatigheid. Een belangrijk 
aspect dat naar voren kwam tijdens 
een online bijeenkomst die wij hadden 
met raadsleden, is dat ook zij over het 
algemeen de waarde van openheid en 
transparantie erkennen. Ze beschou-
wen deze principes als essentieel 
voor een goed functionerende lokale 
democratie en voor het opbouwen van 
vertrouwen bij inwoners. Ook bleek dat 

Wat is de rol van de burgemeester op het vlak van openheid, transparantie en de Wet open 
overheid? “De burgemeester zou hier een voortrekker en verbinder kunnen zijn, een heel 

natuurlijke rol bij zo’n nieuwe ontwikkeling.”, betogen VNG Ambassadeurs Wet open overheid 
en oud-burgemeesters Peter de Baat (Montferland) en Bert Bouwmeester (Coevorden). 

Maar welke dilemma’s en vraagpunten ervaart de burgemeester bij het vormgeven van 
eigentijds leiderschap op het vlak van openheid en transparantie? Hoe staat mijn gemeente 
tegenover openheid en transparantie? En biedt het gemeentelijk informatiebeheer, dat lang 

een ondergeschoven kindje was, voldoende mogelijkheden daartoe?”

 VNG AMBASSADEURS WET OPEN OVERHEID NAAR AANLEIDING VAN HUN EERSTE ERVARINGEN 

DE BURGEMEESTER: 
BOEGBEELD VAN  
TRANSPARANTE 

OVERHEID? 

Tekst | Peter de Baat en Bert Bouwmeester
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gemeenteraadsleden het belangrijk 
vinden om zelf toegang te hebben tot 
relevante informatie bij het nemen van 
beslissingen. 

In 2020 bracht het NGB in kaart welke 
waarden (en verwachtingen) mensen 
belangrijk vinden betreffende het 
burgemeestersambt. Transparantie 
is er daar een van: ‘Een burgemees-
ter ziet toe dat het gemeentebestuur 
open is over besluiten en hoe beleid 
tot stand komt’ en ‘Een burgemeester 
is open over hoe hij zijn ambt vervult’. 
Misschien zou je kunnen zeggen dat 
openheid en transparantie een van-
zelfsprekend onderdeel zijn of zouden 
moeten zijn van de lokale politiek-be-
stuurlijke integriteit. De verplichting 
uit de Gemeentewet om in de vorm 
van een burgerjaarverslag door de 

burgemeester inzichtelijk te maken 
hoe het staat met de kwaliteit van de 
gemeentelijke dienstverlening, de lo-
kale democratie en de kwaliteit van de 
procedures op het vlak van burgerpar-
ticipatie is weliswaar in 2016 verdwe-
nen. Voor veel inwoners is en blijft de 
burgemeester echter de gelegitimeerde 
functionaris om te laten zien hoe hun 

eigen “eerste overheid” presteert. Hoe 
kan een burgemeester werk maken van 
die verwachtingen? 

Wat kan de rol van burgemeester 
zijn?
Natuurlijk kan de burgemeester als 
hoeder van de lokale democratie niet 
in de rol treden die de gemeenteraad, 

'In de moderne informatiesamenleving  
zijn openheid en transparantie  

meer dan ooit onontbeerlijk voor 
een modern overheidsbestuur 

én modern burgerschap' 

Peter de Baat (l) en Bert Bouwmeester (r).

OPEN OVERHEID
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het college of de organisatie daarbij 
zelf hebben. Maar als eigentijds leider 
heeft de burgemeester tot taak om 
het gemeentebestuur te begeleiden 
bij belangrijke nieuwe ontwikkelingen, 
nieuwe rollen en nieuwe wetgeving. 
Burgemeesters doen dit in de prak-
tijk meestal proces- en mensgericht, 
bijvoorbeeld door nieuwe thematiek 
bespreekbaar te maken, te agenderen 
of het ertoe te leiden dat het wordt 
opgepakt. Om te komen tot een cultuur 
van openheid en transparantie, onder 
meer door invoering van de Woo, wordt 
vooral een beroep op deze rol van 
de burgemeester gedaan. Maar hoe 
maakt een burgemeester dat waar?

Openbaar? Hoe zijn onze mores? 
Een goed gesprek met college en raad 
kan helpen. Volgens burgemeesters 
speelt vooral de politieke cultuur in een 
gemeente een belangrijke rol. In het 
lokaal bestuur is altijd meer en eerder 
dan in andere bestuurslagen behoefte 
geweest aan directe betrokkenheid 
van burgers. Een enkele voorlopende 
gemeente heeft die behoefte vertaald 
in een eigen visie op de informatiesa-
menleving, naast de omgevingsvisie 
en de visie sociaal domein. En diverse 
burgemeesters geven in gesprekken 
aan de hoeveelheid geheime documen-
ten aanzienlijk te hebben verminderd. 
Maar misschien is het toch wel zo dat 
in de praktijk het daadwerkelijk geven 
van een inkijkje voor veel gemeente-
lijke overheden nog een moeilijk te 
nemen barrière vormt. De bedoeling 
van de Woo is in ieder geval niet dat 
openheid en transparantie vooral wor-

den ingezet om draagvlak voor eigen 
plannen te verwerven. 

Aan de vooravond van invoering van de 
Woo deed de Nederlandse Vereniging 
van Rekenkamers in 2021 bij ruim 80 
gemeenten onderzoek naar de praktijk 
van de Wob. Bij ongeveer tweederde 
van de verzoeken werden de termijnen 
van afhandeling (Wob: 52 dagen en 
Woo: 42 dagen) gehaald. Daarmee 
doen gemeenten het aanzienlijk beter 
dan het Rijk, dat er gemiddeld ca 160 
a 170 dagen over doet. Maar uitgaand 
van een wettelijke kerntaak onder de 
Woo moet ook worden gezegd dat bij 
gemeenten er vooralsnog veel ruimte 

voor verbetering is. Bij veel gemeenten 
is dit een belangrijk onderdeel in het 
projectplan ‘Invoering Woo’. Ook de ac-
tieve openbaarmaking is bij gemeenten 
opgenomen in dat projectplan. 

Voor het gemeentebestuur, inclusief de 
burgemeester, is er wat betreft open-
heid en transparantie veel werk aan de 
winkel. Uitdagingen liggen er zonder 
meer op het vlak van de informatie-
huishouding. In mei 2023 organiseerde 
het VNG-project Grip op Informatie een 
nulmeting betreffende invoering van 
de Woo. Niet meer dan 30% gemid-
deld van de gemeenten en gemeen-
schappelijke regelingen vindt de eigen 
informatiehuishouding op orde. Relatief 
mild concludeert de VNG dat dit niets 
nieuws is, maar zorgelijk blijft. Iets 
steviger zou je kunnen betwijfelen of 
deze uitkomst zich goed verdraagt met 
het noodzakelijke werk aan openheid 

en transparantie als nieuwe kerntaak 
in de informatiesamenleving. 

Informatiehuishouding als kans
Om serieus inhoud te geven aan de 
Woo zou veel meer werk moeten 
worden gemaakt van de gemeentelijke 
informatiehuishouding, aldus menig 
burgemeester. Bijkomend leidt dat 
overigens ook tot meer kwaliteit en 
efficiëntie in de eigen bedrijfsvoering, 
waar ambtenaren dagelijks tijd verlie-
zen met het zoeken naar informatie 
die al binnen de eigen organisatie 
voorhanden is. Voor burgemeesters zou 
een vanzelfsprekende vraag kunnen 
zijn of gemeenten de aanpak van hun 
informatiehuishouding ieder voor zich 
zouden willen en kunnen realiseren? 
Deze nieuwe opgave kan aanleiding 
zijn mogelijkheden voor regionale 
samenwerking op het gebied van de in-
formatiehuishouding en werkprocessen 
opnieuw in beeld te brengen. Landelijk 
biedt wellicht de nieuwe Verenigings-
strategie van de VNG kansen om, door 
sterkere gezamenlijke ondersteuning 
van de informatiehuishouding, een gro-
te, noodzakelijke stap vooruit te zetten 
richting harmonisatie en standaar-
disatie. Gemeenten kunnen zo in de 
backoffice meer samenwerken om in 
hun frontoffice de eigen couleur locale 
te hebben. 

Eigentijds leiderschap
Al deze ontwikkelingen vragen veel 
van het eigentijds leiderschap van de 
burgemeester. Vaak gaat de aandacht 
al snel uit naar uitvoeringskwesties 
en dilemma’s, inclusief de informatie-
huishouding, maar de sleutel ligt in de 
gemeentelijke opvattingen en mores 
rond openbaarheid en transparantie. 
Als Ambassadeurs Wet open overheid 
dragen wij graag bij aan het voeren van 
‘het goede gesprek’ daarover binnen 
gemeenten. Ook in uw gemeente ko-
men wij graag langs voor een gesprek 
met het college of de gemeenteraad, 
onder eigentijds leiderschap van de 
burgemeester.  ■

' Een burgemeester ziet toe dat  
het gemeentebestuur open is over 
besluiten en hoe beleid tot stand komt' 

OPEN OVERHEID



 BURGEMEESTER  105 | ngb   19

‘DILEMMA’S ROND TEKSTBERICHTEN?’
In onze gesprekken bij gemeenten komt steevast het thema WhatsApp aan de orde. 
Hoe om te gaan met gebruik, archivering en openbaarmaking van tekstberichten? Met 
die vraag wordt op vrijwel alle collegetafels geworsteld. Niet verrassend, want lang werd 
gedacht dat tekstberichten – als makkelijk alternatief voor mondelinge afstemming, zoals 
bellen - tot de informele sfeer behoorden. En de behoefte van politici en bestuurders aan 
informele ruimte om met elkaar af te stemmen is van alle tijden. Maar na een uitspraak 
van de Raad van State in 2019 dat de Woo (toen nog Wob) ook van toepassing is op 
tekstberichten, zoals sms- en whatsapp, is die informele ruimte een stuk kleiner gewor-
den. In een paar jaar tijd is gemeengoed dat aan sms- en app-verkeer tussen bestuurders 
politieke én maatschappelijke betekenis wordt toegekend. Een wake-up-call! 

Sindsdien wordt in veel colleges gebruik gemaakt van twee telefoons, één voor zakelijk 
gebruik en één voor privé. Ook zijn in menig college de afspraken over het gebruik van 
WhatsApp aangescherpt. Bijvoorbeeld: houd de berichten strikt zakelijk en zoveel moge-
lijk politiek neutraal. Andere colleges hebben zelfs het gebruik van WhatsApp beëindigd. 
Begin 2023 bracht het Adviescollege Openbaarheid en Informatiehuishouding (ACOI) een 
rapport uit over het beheren en bewaren van chatberichten bij de overheid. Het kabinet 
nam het advies integraal over. Een belangrijke kern is dat zakelijke tekstberichten van 
sleutelfunctionarissen, waartoe in ieder geval bestuurders en topmanagement behoren, 
dienen te worden bewaard en gearchiveerd. In de praktijk worden zakelijke telefoons van 
burgemeester, wethouders en topmanagement al steeds vaker periodiek uitgelezen door 
de afdeling ICT. In gesprekken beluisteren wij dat bestuurders hier wel begrip voor heb-
ben, maar het ook belastend vinden. Daarnaast ervaren sommigen het als een inbreuk op 
hun privacy of op hun persoonlijke integriteit. 

Tegelijkertijd valt er ook wat betreft de informatiehuishouding aangaande het archiveren 
van tekstberichten nog veel te regelen. Gemeenten hebben net als het Rijk nog nauwelijks 
tot geen ervaring hiermee. Eigenlijk kijken we met zijn allen reikhalzend uit naar oplossin-
gen die gaan worden aangedragen door het InnovatieLab Tekstberichten van het Natio-
naal Archief. Mogelijk gaat een vorm van AI hier de oplossing bieden.

Intussen is de Nationale Politie een interessante voorloper. Op ca. 70.000 centraal be-
heerde mobiele devices gebruikt de politie BlackBerry Messenger (BBM). BBM biedt een 
eigen, besloten omgeving waarin tekst-, spraak- en videoberichten en groepschats met 
een hoog beveiligingsniveau kunnen worden gewisseld. Interessant is dat de berichten 
van aangewezen sleutelfunctionarissen bij de politie via het centrale beheer - en voor de 
gebruiker op de achtergrond - worden bewaard ter archivering. De politie beschikt over fa-
ciliteiten om ketenpartners, zoals de burgemeester en de officier van justitie, ook gebruik 
te laten maken van BBM. Ook hun berichtenverkeer, onderling en met de politie is dan 
veilig en er bestaat de technische mogelijkheid van archiveren. Daarnaast is bekend dat 
enkele gemeenten BBM-licenties hebben aangeschaft voor bijvoorbeeld contacten van 
hun handhavers met de politie. 

'Niet meer dan 30% gemiddeld van de 
gemeenten en gemeenschappelijke 
regelingen vindt de eigen 
informatiehuishouding op orde'

OPEN OVERHEID
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ZWITSERS ZAKMES 

Wat kunnen we snel door de waan van de dag vast 
komen te zitten in patronen. We handelen snel, 
soms op de automatische piloot en hebben ons 
oordeel en mening al snel gevormd. We regelen 
het allemaal snel en efficiënt via procedures en 
besluiten. We hebben zo onze manieren om dingen 
voor elkaar te krijgen. We werken hard, meer dan 
hard, we werken veel over… Ondertussen lopen we 
het risico dat we de verbinding met onszelf en an-
deren kwijtraken. De verbinding met onze innerlijke 
wereld, onze persoonlijke kernwaarden. 

“Als je meer wilt bereiken met minder 
moeite investeer dan niet alleen in de 
kwaliteit van het werk, maar vooral in 

de kwaliteit van het contact.”

We kunnen hierdoor ook de verbinding met het 
gezin, collega’s en vrienden kwijtraken. Alles gaat 
wat stroever, moeilijker en we krijgen mensen niet 
makkelijk mee. Het leven wordt een programma en 
onze agenda is het script. Onze mentale, fysieke 
gezondheid en relaties komen onder druk te staan. 
We hebben de neiging om nog een beetje harder te 
gaan, maar dat werkt niet (meer). 
Een goede burgemeester is in staat om, naast het 
even versnellen, ook te kunnen vertragen. Deze 
burgemeester staat geregeld even stil en kijkt, 
luistert en denkt na. Alsof hij geen kennis van 
zaken heeft en opnieuw, vrij van het verleden met 
tradities en gewoonten opnieuw begint.

“Wat zou ik anders doen als ik 
opnieuw kon beginnen?”

De levenswijsheid van Benedictus begint met het idee dat we allemaal 
beginners zijn. De vraag is of we ons hiervan bewust zijn. Elke dag, elke 
ontmoeting en vergadering moeten we immers opnieuw beginnen. Dit 
‘beginner-zijn’ heeft niets te maken met een degradatie van de persoon, 
maar gaat over de open houding, die van een beginner. Dat is iemand die 
opnieuw begint, met een frisse en nieuwe blik naar een situatie kan kijken. 

Tekst | Prof. dr. Gabriël Anthonio
Foto | Carola Doornbos

NAAR AANLEIDING VAN DE BURGEMEESTERSCONFERENTIE

EEN GOEDE  
BURGEMEESTER IS  

EEN BEGINNER  
MET EEN ZAKMES
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ZWITSERS ZAKMES 

Hij begint opnieuw en handelt en denkt vanuit  
vrijheid, om te doen wat goed is in die situatie. Op 
de tast als beginner zoeken naar de verbinding in 
het hier en nu. De verbinding vanuit zichzelf, naar 
de ander en samen de publieke zaak dienend.  
Anderen moeten er even aan wennen dat je bijvoor-
beeld geen zaken meer overneemt van anderen. 
Tegelijk worden de mensen om hen heen actiever 
en pakken meer eigen verantwoordelijkheid.

“Wat kan lopen moet 
je niet optillen.”

Graag maak ik dit idee van de ‘beginner’ beeldend 
zichtbaar aan de hand van het Zwitsers Zakmes 
waar ik een boek over heb geschreven. Mijn wijze 
grootvader, was hoofd van een basisschool in 

Eindhoven. Hij had naast een kompas en een 
schoolfluitje ook altijd een rood Zwitsers Zakmes bij 
zich. Van hem leerde ik als kleine jongen de eerste 
lessen in leiderschap:
“Het kenmerk van een Zwitsers Zakmes is dat je  
altijd meerdere opties bij je hebt. Naast het grote 
en kleine mes is er bijvoorbeeld ook een  
tandenstoker om je eigen irritaties op te ruimen, 
een pincet om een pijnlijke splinter bij een ander te 
verwijderen, een blikopener om je te voeden en een 
flessenopener om het leven te vieren. Kijk maar 
eens goed naar alle opties van dit kleine zakmes. 
Ook jij hebt allerlei opties om op een situatie te 
reageren. Vergeet dus nooit dat je altijd innerlijke 
ruimte moet houden om een situatie opnieuw te  
bekijken, als een beginner. Als je meer van het-
zelfde wilt blijf dan hetzelfde doen, als je andere 
resultaten wilt moet je ook andere dingen doen.”

Hij legde na die uitleg zijn zakmes in mijn handen. 
Met bewondering keek ik ernaar. Ik opende een 
voor een, maar liefst tien instrumenten waar ik 
oneindig veel mee kon doen. 

Mijn grootvader leeft allang niet meer, maar 
zijn verhalen leven voort. Ik heb altijd een rood, 
Zwitsers Zakmes bij me en heb dit ook aan mijn 
kinderen cadeau gedaan.

“Goed leiderschap gaat over 
geregeld stilstaan om daarna weer 

in beweging te komen.”

Laten leiders wat vaker de tijd nemen om te 
overwegen van wat goed, verstandig en passend 
is in die situatie. Welke van de tien instrumenten 
past het beste bij deze situatie? Of kan ik het 
Zakmes van de leider beter aan een ander geven 
of nog even wachten en het weer in mijn binnenzak 
terug stoppen? Even stilstaan is ook een krachtige 
interventie. Een goede burgemeester weet zich elke 
dag een beginner, een beginner die het Zwitsers 
Zakmes als geen ander soepel kan hanteren.  ■



RONDJE LANGS DE BURGEMEESTERS

Vraag:
Hoe ziet de zomer van 2023 
er voor u uit?

Constantijn Jansen op de Haar – Kapelle 

Na de laatste raadsvergadering op 11 juli hopen we 
zo snel mogelijk op vakantie te gaan. Dit jaar hebben 
we Denemarken op de planning gezet. We hebben een 

mooie route uitgezet met veel natuur en cultuur. Op 
1 augustus moeten we dan weer terug zijn in Kapelle 
om eindelijk de sleutel van ons huis in ontvangst te 
nemen en dan gaat het grote schilderen en inrichten 
beginnen. Na ruim een half jaar gescheiden wonen, 
mijn vrouw en kinderen in Utrecht en ik ergens in de 
gemeente Kapelle, kijken we hier ontzettend naar uit. 

27 augustus beginnen de beide kinderen dan op 
hun nieuwe scholen in Goes en mijn vrouw in 
Middelburg en kunnen we deze rommelige tijd 

weer achter ons laten.

Leo Pieter Stoel - Ameland

Hoe ziet voor mij de zomer van 2023 eruit? Ik kijk op Ameland uit naar een zomer met veel 
gasten en veel evenementen. Ik kijk bijvoorbeeld uit naar het grootste rugby toernooi in Europa 
op het strand, of het muziekfestival Madness en het Roggefestival. Ameland verwacht ongeveer 
600.000 gasten te ontvangen dit jaar, dus het zal weer gezellig druk worden in de 4 dorpen op 
het eiland. Gelukkig zijn onze stranden groot genoeg om ieder zijn ruimte te geven. Een zomer 
die ook spannend wordt, kan de veerboot voldoende blijven varen? We verwachten dat ons 
kleinkind dit jaar een aantal keren in de zomer op bezoek komt en dat we met haar naar de 

hele grote zandbak langs de Noordzee kust kunnen gaan. We zien uit naar een zomer waar we 
hopelijk met velen kunnen genieten van alles van Ameland te bieden heeft.

Désirée Schmalschläger - Leudal 

De zomer is voor mij een heerlijke periode. Ik ben een zonaanbidder en het kan mij niet warm genoeg zijn. 
In het reces verblijf ik graag in Zuid-Frankrijk. Daar vind ik ontspanning samen met mijn gezin. Daarnaast is 
het voor mij een moment van refl ectie, maar zeker ook van het opdoen van nieuwe energie zodat ik me na 
terugkomst weer meer dan 100% kan inzetten voor onze samenleving. Maar Leudal helemaal loslaten, dat 

kan ik niet. Dat zit niet in mijn aard. Een aantal zaken blijven ook deze zomer top of mind zoals de uitwerking 
van de regiodeal-aanvraag met de onderbouwing hoe wij als plattelandsregio onze gezamenlijk uitdagingen 
gaan aanpakken, de almaar stijgende vraag naar passende huisvesting voor vluchtelingen en de vraag hoe 
wij als gemeente het contact met en onze zichtbaarheid bij inwoners en ondernemers kunnen intensiveren. 

Genoeg stof tot nadenken dus. Ik wens iedereen een inspiratievolle zomer! 

Illustratie  | Bonteboel Illustraties
 Esther van den Nieuwenhof
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Michiel Uitdehaag – Texel / Venray

De zomer van 2023 staat in het teken van inwerken en 
inrichten! Op 11 juli word ik als burgemeester van Venray 

geïnstalleerd. Geen lange zomervakantie dus. Veel tijd 
zal gaan naar kennismaken met medewerkers, raad en 

college, inwoners, bedrijven, instellingen, verenigingen en 
collega-overheden. Daarnaast is het leuk de gemeente, 

kernen en buitengebied te gaan ontdekken. In juni 
verhuizen mijn partner en ik al naar onze defi nitieve 
woning, dus ik denk dat er veel geklust wordt in de 

resterende tijd. Tuin aanpakken, kasten monteren en 
schilderen bijvoorbeeld. Natuurlijk gaan we ook de buurt 

verkennen en met de buren kennismaken!

Martijn Vroom - Leidschendam-Voorburg

In de meivakantie kregen we de sleutel van ons nieuwe huis. Nou ja, nieuw, voor ons dan. Want zelfs na 
3 weken een grote ploeg Slovaken aan de slag was de aannemer nog niet klaar toen de verhuiswagen voor 
kwam rijden. Maar zo langzamerhand raken elke dag weer wat meer dozen leeg en groeit de stapel restjes 

en dingen die misschien toch weg mogen. Maar die hectiek, samen met nieuw werk, maakt wel dat de zomer 
voor ons gezin belangrijk wordt als rusttijd. En wat mij, ons betreft is rusttijd actieve tijd. Het vizier was al 

langer op Schotland gericht – maar ja, dat stomme corona. Nu wordt ’t hem dus, maar blijkt de hele wereld 
en z’n buuf er naartoe te gaan. Mag de pret niet drukken, heide en hoogveen genoeg en anders wel een 

afgelegen eilandje voor de tent en een boek.

Cia Kroon - Losser

Deze zomer wordt voor mij voor een groot deel vertoeven in de prachtige eigen gemeente- 
Losser. Mijn ‘echte’ vakantie is dit jaar pas laat in het seizoen. Het nuttige met het aangename 

verenigen dus deze zomer. Ik kan mij nog herinneren dat ik rond de eeuwwisseling voor het 
eerst voet op gemeentegrond zette- aangereisd vanuit Den Haag waar ik toen woonde en werk-
te. Het was bij De Wilmersberg in De Lutte. Ik stond de volgende ochtend extra vroeg op om de 

omgeving te verkennen. “Is dit Nederland?” Vroeg ik me af. De prachtige ‘bergen’ - 
we hebben er 4…; het meanderende riviertje De Dinkel….; aangevuld met tripje naar Bad 

Bentheim vlak over de grens, met zijn schitterende kasteel.. Kortom het wordt genieten deze 
zomer. En inmiddels als burgemeester! Wie had dat toen ooit gedacht…

BURGEMEESTER  105 | ngb   23



24   BURGEMEESTER  105 | ngb   

INTEGRITEIT

In 2023 is de “Wet bevorderen integriteit en functioneren decen-
traal bestuurders” in werking getreden. Deze wet wijzigt een aan-
tal wettelijke regelingen waarin bepalingen zijn opgenomen die 
het doel hebben de zuiverheid in de persoonlijke en bestuurlijke 
verhoudingen in het decentraal bestuur te waarborgen. Dit 
geldt voor alle decentrale bestuurslagen: gemeente, provincie 
en waterschappen. Bart Roozendaal en Mariëtta Buitenhuis, 
advocaten bij AKD, praten ons bij over de belangrijkste wijzigin-
gen uit deze nieuwe wet: de nieuwe geheimhoudingsregeling, de 
verplichte Verklaring Omtrent Gedrag voor bestuurders en een 
nieuwe regeling over belangenverstrengeling.

WET BEVORDEREN INTEGRITEIT EN FUNCTIONEREN DECENTRAAL BESTUURDERS 

EEN NIEUW WETTELIJK  
KADER VOOR DE INTEGRITEIT 
EN HET FUNCTIONEREN VAN  

DECENTRALE BESTUURDERS

Tekst |Mariëtta Buitenhuis en Bart Roozendaal, AKD

Mariëtta Buitenhuis
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Nieuwe geheimhoudingsregeling
In de informatiestroom (van en naar bestuursorga-
nen) is openbaarheid van overheidsinformatie het 
uitgangspunt. Er kunnen echter omstandigheden 
zijn die aanleiding geven om van die hoofdregel 
af te wijken. In de praktijk bestond veel onduide-
lijkheid over de geheimhoudingsregeling. Deze 
regeling is met de Wet bevorderen integriteit en 
functioneren decentraal bestuurders verduidelijkt 
en vereenvoudigd. De belangrijkste wijzigingen op 
dit gebied zijn:

• De bepalingen over het houden van besloten 
vergaderingen, het opleggen van geheimhouding 
op informatie en het (door)verstrekken van infor-
matie waarop geheimhouding rust, zijn voortaan 
afzonderlijk van elkaar geregeld in hoofdzakelijk 
de artikelen 88 en 89 van het nieuwe hoofdstuk 
Va van de Gemeentewet. 

• Het uitgangspunt van geheime informatie in een 
besloten vergadering wordt omgedraaid: infor-
matie die tijdens een besloten vergadering wordt 
gedeeld is geheim, tenzij de raad anders beslist.

• De verplichting om geheimhouding in acht te 
nemen duurt voort totdat het orgaan dat de ge-
heimhouding heeft opgelegd, de geheimhouding 
weer opheft. Het vereiste van bekrachtiging is 
vervallen.

• Als de informatie eenmaal met de raad gedeeld 
is, dan heeft de raad het laatste woord over het 
opheffen van de geheimhouding.

• Informatie kan onder geheimhouding niet meer 
met een of enkele raadsleden (bijv. de leden van 
het presidium) worden gedeeld, dit kan alleen 
met de hele raad. 

• Als een raadslid geheimhouding schendt krijgt, 
kan hem of haar de maatregel worden opgelegd 
dat hem of haar drie maanden geen geheime 
informatie wordt verstrekt.

• De raad kan regels stellen over het verstrekken 
aan anderen van informatie waar door een  
ander bestuursorgaan geheimhouding op  
is gelegd. 

Verplichte verklaring Omtrent Gedrag (VOG) 
voor bestuurders
Een wijziging van de Wet bevorderen integriteit en 
functioneren decentraal bestuurders is de verplich-
te VOG voor bestuurders. Dat geldt dus voor wet-
houders, gedeputeerden en leden van het dagelijks 
bestuur van het waterschap. Per 1 januari 2023 
moeten wethouders, gedeputeerden en leden van 
het dagelijks bestuur van het waterschap een VOG 
overleggen voordat zij benoemd kunnen worden. 
Aanleiding daarvoor is dat de mogelijkheden om 
integriteitsschendingen binnen het decentraal 
bestuur tegen te gaan voor de wetswijziging vaak 
repressief zijn (achteraf). Pas wanneer zich een 
integriteitsschending voordoet, kunnen er maatre-
gelen worden genomen. Dat is onwenselijk.

Voorheen konden politieke partijen daar in het kan-
didaatstellingsproces al wel invloed op proberen uit 
te oefenen, door in hun reglementen op te nemen 
dat een VOG voor een te benoemen bestuurder 
verplicht was. Die politieke partijen liepen dan wel 
tegen problemen aan, bijvoorbeeld wie de kosten 
voor de aanvraag van de VOG ging dragen. Dat gold 
overigens ook voor raadsleden, maar de Wet be-
vordering integriteit wil daar nog niet aan. En wat te 
doen als een kandidaat dit weigerde. Ook werkten 
verschillende gemeenten al met risicoanalyses.

In de Wet bevorderen integriteit en functioneren 
decentraal bestuurders is de VOG voor alle bestuur-
ders voortaan verplicht en geldt de VOG voortaan 
als benoembaarheidsvereiste. In de praktijk 
betekent dat de VOG moet worden overlegd aan 
de raad voorafgaand aan de benoeming door de 
kandidaat-bestuurder. Gevolg van het niet kunnen 
overleggen van een VOG betekent dat betrokkene 
niet tot bestuurder kan worden benoemd. Het is 
aan de raad, als orgaan dat de wethouders be-
noemt, om dit te toetsen. Na iedere periode dient 
er opnieuw een VOG te worden aangevraagd en 
overgelegd. Daarmee geldt de verplichte VOG dus 
ook voor zittende wethouders.

'Per 1 januari 2023 moeten wethouders, 
gedeputeerden en leden van het dagelijks bestuur 
van het waterschap een VOG overleggen voordat 

zij benoemd kunnen worden'
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Bart Roozendaal

Nieuwe regeling belangenverstrengeling
Met de Wet bevorderen integriteit en functioneren 
decentraal bestuurders worden ook de bepalingen 
over belangenverstrengeling verduidelijkt. Volks-
vertegenwoordigers vervullen hun functies (met 
uitzondering van de Tweede Kamer) in deeltijd. 
Dat maakt dat zij soms verschillende petten op 
kunnen hebben. De belangrijkste wijziging met de 
Wet bevorderen integriteit en functioneren decen-
traal bestuurders is dat de situaties zijn uitgebreid 
waaronder raadsleden zich van stemming moeten 
onthouden. Er zat een discrepantie tussen artikel 
28 Gemeentewet (waaruit volgt dat een raadslid 
niet deelneemt aan stemming over aangelegen-
heid die hem rechtstreeks of middellijk persoonlijk 
aangaat, waarbij hij als vertegenwoordiger betrok-
ken is) en artikel 2:4 Awb (waaruit voortvloeit dat 
een bestuursorgaan zijn taak zonder vooringeno-
menheid vervult). Uit een reeks uitspraken van 
de hoogste bestuursrechter volgde dat artikel 2:4 
Awb ook op individuele raadsleden van toepassing 
is. Volgens de regering heeft dit voor verwarring 
gezorgd en daarom is verduidelijkt dat artikel 28 
Gemeentewet een lex specialis van artikel 2:4 Awb 
is en dat artikel 28, tweede lid, Gemeentewet niet 
van toepassing is op de beraadslaging en stem-
ming. Verder is aan artikel 28 Gemeentewet naast 
onthouding van stemming ook onthouding van be-
raadslaging toegevoegd, omdat ook de werkzaam-
heden voorafgaand aan de stemming (indienen 
moties, amendementen en stellen van vragen) van 
invloed kunnen zijn op de stemming.

Tot slot
Naast de nieuwe geheimhoudingsregeling, verplich-
te VOG en vernieuwde regeling omtrent belangen-
verstrengeling regelt de Wet bevorderen integriteit 
en functioneren decentraal bestuurders nog tal van 
andere zaken. Zo is de regeling voor herverdeling 
van raadszetels uitgebreid, kan de Commissaris 
van de Koning voortaan gegevens van gemeenten 
inzien waarop geheimhouding rust en is de regeling 
omtrent de publicatie van nevenfuncties en inkom-
sten aangescherpt. Maar met de bepalingen die op 
1 januari en 1 april 2023 in werking zijn getreden, 
zijn we er nog niet. Deze bepalingen vormen een 
eerste tranche aan wetgeving. Er is een tweede 
tranche in voorbereiding die nog een aantal andere 
onderwerpen gaat regelen, zoals de wettelijke ver-
ankering van een risicoanalyse integriteit voor kan-
didaat-wethouders en de rol van de Commissaris 
van de Koning in zijn functioneren als rijksorgaan, 
bijvoorbeeld als het gaat om bestuurlijke integriteit 
en bestuurlijke problemen in gemeenten.  ■

'De belangrijkste wijziging is 
dat de situaties waaronder 
raadsleden zich van  
stemming moeten onthouden  
zijn uitgebreid'

INTEGRITEIT
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Dat een locatiemanager van een asielzoekerscentrum (azc) een standbeeld heeft 
in het stadsmuseum, komt waarschijnlijk niet heel vaak voor. Behalve in Harderwijk. 
Want hier staat midden in een woonwijk volgens velen een voorbeeld-azc, waar  
800 asielzoekers verblijven. Vanwaar dit succes? Burgemeester Harm-Jan van Schaik 
en azc-locatiemanager Thami Zabda vertellen.

Tekst | Sofie Smets (COA) 
Foto | Mariette Carstens en Sofie Smets  

ASIELZOEKERSCENTRUM IN HARDERWIJK 

IK WIL DAT AL ONZE INWONERS 
HUN KWALITEITEN DURVEN ÉN 
KUNNEN LATEN ZIEN

Het asielzoekerscentrum in Harderwijk
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COA HARDERWIJK

'Hoe zorgen we dat 
asielzoekers op adem 

kunnen komen en 
onderdeel worden van 

de samenleving?'

Een azc in de gemeente, wat nu? Van 
Schaik draait het liever om. “In Harder-
wijk was het in 2016 geen kwestie van 
moeten maar willen. Wanneer er men-
sen in nood zijn, bekijken wij hoe wij het 
verschil kunnen maken in het leven van 
de ander. Elke gemeente heeft de ver-
antwoordelijkheid om asielzoekers op te 
vangen. Ook wij. Hoe kunnen we zorgen 
dat zij hier op adem kunnen komen en 
onderdeel kunnen worden van de sa-
menleving, terwijl zij de asielprocedure 
doorlopen? We willen asielzoekers een 
veilig thuis bieden, in plaats van alleen 
huisvesting.” 

Wederzijds begrip
Dat er in de Gelderse gemeente een 
azc zou komen, daar viel niet over te 
discussiëren, aldus Van Schaik. Ook niet 
over de locatie. “Maar we gingen wel 
met de omgeving in gesprek over onder 
welke condities we dit gingen doen. 
Onze gemeente staat van oudsher open 
voor nieuwkomers. Als Hanzestad, met 
buitenlandse invloeden, en als garni-
zoensstad. Daarnaast woonden hier 
tijdens de Eerste Wereldoorlog  
15 duizend Belgen en 7,5 duizend 
‘eigen’ inwoners. We zijn dus wel wat ge-
wend. Tegelijkertijd wil ik de 800 azc-be-
woners op het inwonersaantal van 50 
duizend in Harderwijk niet bagatellise-
ren. Ik besef dat het impact heeft als 
er een opvanglocatie in je buurt komt. 
Daarom gingen we veel persoonlijke 
gesprekken aan. Thami en ik kwamen 
regelmatig bij de buren over de vloer om 
hierover te praten. En we organiseerden 
bewonersavonden. Zonder journalisten. 
Zo kon iedereen open praten. Daar-
door ontstonden dialogen onder de 
bewoners. Zo zei iemand ‘ik wil alleen 
christenen hier’. Waarop een dominee 
antwoordde ‘u bent geen echte christen 
als u dit zegt’. Er ontstond uiteindelijk  
wederzijds begrip.” 

Midden in de maatschappij
In november 2016 ontving het azc zijn 
eerste bewoners. “We staan middenin 
de maatschappij”, aldus Zabda. “Aan de 

ene kant vind je sociale huurwoningen. 
Aan de andere kant villa’s. We zitten 
dichtbij het centrum en het station.” 
Vanuit zijn kantoor kijkt de locatiemana-
ger op de woningen van de alleenstaan-
de minderjarige jongeren (amv). “Een 
kwetsbare doelgroep, waaraan we extra 
aandacht besteden. Dus als ik iets zie 
wat niet deugt, roep ik meteen even uit 
het raam!”, grapt Zabda. “Het contact 
dat je dag in dag uit hebt met bewoners 
werkt. Ik heb op 15 locaties gewerkt 
en je merkt dat de lijnen kort zijn. Dit 
komt ook door de ligging. Er is een grote 
betrokkenheid vanuit de gemeente. Ze 
praten niet óver het azc, maar mét ons. 
Alle lokale politieke partijen zijn hier al 
een keer geweest. Er vinden hier zelfs 
raadsbijeenkomsten plaats.” 

De buurtgroepsapp
Ook met de bewoners heeft Zabda 
goed contact: “Als er een incident is 
bijvoorbeeld, en de politie komt kijken, 
stuur ik een appje naar een omwo-
nende. Zij stuurt dan weer een bericht 
naar de buurtgroepsapp.” Het draait 
daarbij allemaal om vertrouwen, voegt 
de burgemeester toe: “We moeten 
elkaar goed informeren en weten wat 
belangrijk is. Dat is Thami’s drijfveer, 
die van de teamchef van de politie en 
van onze gemeenteraad. We willen goed 
contact rondom veiligheidszaken, voor 
omwonenden en voor azc-bewoners. We 
communiceren daar open over. Daarom 
hebben we vanaf dag 1 gezegd dat we 
een aansluitende aanpak van het OM, 
AVIM, IND, COA en de gemeente willen.” 

Nota Veiligheidszorg
Uit deze gezamenlijke aanpak kwam 
in 2018 de ‘Nota Veiligheidszorg azc 
Harderwijk’ voort. Aanleiding was de 

verdubbeling in 2018 van het aantal 
asielzoekers in het azc - van 400 naar 
800 bewoners – waarna de overlast 
toenam. De driehoek, bestaande uit  
de burgemeester, het OM en de  
politie, besprak hoe hiertegen efficiënt 
op te treden. 

Een projectgroep startte een jaar later 
met alle relevante partijen uit de vreem-
delingen- en strafrechtketen. Zoals het 
COA, OM, DT&V en Politie Veluwe West. 
“Het is niet mijn of jouw probleem. Het 
is óns probleem”, aldus Zabda. “Iedere 
maandag vindt het overleg ‘sluitende 
aanpak’ plaats tussen de partijen en 
dat overleg is heilig. Door het snelle 
en directe contact kunnen we beter 
overlast signaleren. Het OM vraagt 
tegenwoordig bij een aanhouding ook 
informatie bij AVIM op naast dat van de 
politie. We kunnen makkelijker maatre-
gelen treffen bij asielzoekers en zorgen 
voor een versnelde asielprocedure 
bijvoorbeeld. Zo geven we duidelijk onze 
grenzen aan. Wanneer iemand meer-
dere malen een strafbaar feit pleegt, 
volgen er consequenties. Iedereen heeft 
wat te verliezen.”

Verrijking
In het wekelijkse overleg staat ook de 
sociaal-maatschappelijke kant van het 
azc op de agenda. Van Schaik: “Wat is 
de zorgvraag bijvoorbeeld? En wat is 
de impact van de asielzoekers op het 
onderwijs? De Internationale Schakel-
klas staat onder druk. En dat heeft veel 
impact op het reguliere onderwijs. Dat 
doet iets met een samenleving.” Mede 
daarom vindt de burgemeester dat alle 
342 gemeenten verantwoordelijkheid 
zouden moeten nemen. “Ik pleit dan 
ook voor de invoering van de Spreidings-
wet. Als we kleinere groepen opnemen, 
kunnen bewoners makkelijker mee-
doen in de samenleving en dat is beter 
voor ons voorzieningenaanbod, zoals 
scholen. Daarnaast zie ik asielzoekers 
opvangen als een verrijking. Je leert van 
verschillende culturen waardoor je op 
een andere manier naar ontwikkelingen 
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durft te kijken. Als je met andere ogen 
naar de ander durft te kijken, dan kun je 
weleens een heel mooi mens ontdek-
ken.” De burgemeester durft dat zeker: 
“Ik ben in dit land geboren en heb kan-
sen gekregen die niet iedereen krijgt. 
Ik vind het daarom extra belangrijk dat 
iedereen gezien wordt als mens. Mis-
schien komt dat deels door mijn geloof, 
maar ook omdat dat ik wil opkomen 

voor zij die kwetsbaar zijn. Ik wil dat al 
onze inwoners hun kwaliteiten durven 
én kunnen laten zien. Zowel de azc-be-
woners als alle andere inwoners van 
Harderwijk. Daarin kan een burgemees-
ter het verschil maken.” 

Ook Zabda, die al 22 jaar bij het COA 
werkt voelt zich zeer maatschappelijk 
betrokken: “Ik werk met mijn hart en 
ziel. Dat heeft ook te maken met mijn 
achtergrond. Ik weet hoe het is als 
mensen met een andere blik naar je 
kijken. Daarom wil ik mijn omgeving een 
spiegel voorhouden. Luister naar wat de 
ander zegt. Met mijn levenservaring en 
mijn werkervaring wil ik mensen bewust 
maken van hun onbewuste vooroorde-
len.” En dat waardeert de gemeente 
dan ook. Want in Stadsmuseum Harder-
wijk staat sinds 2021 een levensgroot 
standbeeld van de locatiemanager. Een 
bijzonder symbool van hoe Zabdi en 
collega’s, het azc en de bewoners deel 
uitmaken van de stad.

De houding van Harderwijk
Veel organisaties in Harderwijk dra-
gen hun steentje bij aan vroegtijdige 
inburgering. “Vrijwilligers organiseren 
hier erg veel. Van buitenluchtfestivals 
tot sportactiviteiten”, aldus Van Schaik. 
“En vanaf dag 1 sloegen de kerken en 
de moskee de handen ineen. Sindsdien 
is er iedere zondag een internationale 
dienst in 5 talen. Beurtelings doet een 
gemeenschap hier aan mee.” Ook heet 
de stad haar nieuwe inwoners welkom 
bij het platform ‘Welkom Vluchtelingen 
Harderwijk’, waar op dit moment 10 
vrijwilligerswerkgroepen actief zijn. Van 
Schaik: “Dit zegt iets over de houding 
van Harderwijk, die bijdraagt aan de 
rust in de stad.”  ■

'Er is een grote 
betrokkenheid vanuit 

de gemeente. Ze 
praten niet óver het 
azc, maar mét ons'

'We moeten elkaar 
goed informeren en 

weten wat belangrijk is'Burgemeester Harm-Jan van Schaik (l) en azc-locatiemanager Thami Zabda (r) 
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JONGERENPARTICIPATIE

Verplaats je in elkaars leefwereld
“Het was erg leuk om te sparren  
samen met de burgemeester over  
hoe je jongeren op een effectieve 
manier betrekt. Het kan soms nog  
even zoeken zijn, maar als je je 
verplaats in de leefwereld kan je  
een stap verder komen.”

(Kimberley Snijders, 
 voorzitter Nationale Jeugdraad)

Het is belangrijk dat je je kunt verplaatsen in 
elkaars leefwereld. Jong zijn in deze tijd is toch 
anders dan vroeger. Het is daarom van belang 
dat het participatieproces wordt vormgegeven op 
basis van de behoeften van jongeren. Niet iedere 
jongere wordt blij van rondetafelgesprekken en 
adviesrapporten. Sommigen willen zich inzetten 
voor hun omgeving door het opstarten van nieuwe 
projecten, muziek te maken of andere vormen 
van creativiteit. Stel jezelf de vraag: wat doet deze 
persoon, waar houdt diegene van, en hoe ziet de 
leefomgeving eruit? Probeer tijdens het participa-
tieproces ruimte te creëren die hierbij aansluit.

Als burgemeester heb je de droom om jouw gemeente mooier te maken. Wij jongeren hebben 
die droom ook. En daarom moeten jongeren op lokaal niveau betrokken worden. Voor alle zes 
de burgemeestersconferenties ben ik, Séun Steenken, met meer dan twintig jongeren afgereisd 
naar Epe om in gesprek te gaan over het belang van lokale jongerenparticipatie. Jongeren met 
verschillende achtergronden, kwaliteiten en dromen, maar met de gemene deler dat ze zich 
allemaal inzetten voor de positie van jongeren binnen hun gemeente of provincie. Als ik kijk 
naar deze jongeren, zie ik drie dingen: ze hebben passie voor hun gemeente, ze zijn er voor 
jongeren én willen graag meer doen. Dat is iets wat ik ook zag bij de aanwezige burgemeesters. 
Maar hoe komt het dan dat, ondanks de gedeelde liefde voor onze gemeentes, we er (nog) niet 
in slagen om elkaar volledig te begrijpen? Wat is er nodig om dichterbij bij elkaar te komen? 
Hoe kunnen we nog meer impact maken? Ik stelde deze vragen aan de jongeren die aanwezig 
waren bij de dialoogsessies en daar kwamen de volgende adviezen uit: 

TERUGBLIK OP DE BURGEMEESTERSCONFERENTIES 2023 

DE STAP NAAR BETEKENISVOLLE 
JONGERENPARTICIPATIE
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Stap naar jongeren toe
“De sessie maakte veel indruk 
op me omdat het me liet zien dat 
jongerenparticipatie overal speelt. 
Niet alleen in de grote steden, maar 
ook in de kleine dorpen worden 
jongeren niet vergeten. Er is veel 
welwillendheid om aan de slag te gaan 
met jongerenparticipatie, maar er 
wordt veel gezocht naar de juiste vorm. 
Mijn boodschap was die dag dan ook 
om niet te lang in de tekentafelfase 
te blijven hangen, maar gewoon naar 
de jongeren toe te stappen en ze zelf 
te laten meebeslissen over hoe ze 
betrokken willen worden.”

(Gregory Chong, 
oud-voorzitter Jongerenplatform Regio Alkmaar) 

Niet iedere gemeente heeft het budget om een 
groot participatietraject op te zetten, en dat is 
zeker ook niet altijd nodig. Het belangrijkste is  
dat er een eerste stap wordt gezet, een stap in  
de richting van de leefomgeving van jongeren.  
Verwacht als gemeente niet dat jongeren jou  
weten te vinden, maar neem het initiatief.  
Ga bijvoorbeeld als burgemeester eens in  
gesprek met jongeren in een buurthuis of ga  
langs bij een voetbaltoernooi of dansles. Stel  
jezelf open voor een nieuw perspectief.

Zie en geloof in elkaars kracht
“Durven geloven in anderen 
is de drijvende kracht achter 
jongerenparticipatie. Zo creëer je 
pioniers voor een inclusieve toekomst, 
waarbij het vertrouwen in de jongeren 
de basis legt voor een gemeenschap 
die samengroeit en bloeit.”

(Bram de Keijzer, 
voorzitter jongerenraad Altena) 
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Het komt nog te vaak voor dat jongeren van 
tevoren al worden buitengesloten, waarbij ze op-
merkingen te horen krijgen als: “ach, dat zijn toch 
beroepsjongeren” of “jongeren begrijpen dat toch 
helemaal niet.” En wanneer we wel worden uitge-
nodigd, is dat vaak alleen voor een leuke foto.  
Zie de kracht van samenwerken met jongeren en 
grijp de kans om een oprechte verbinding aan te 
gaan. Geef een participatieproces vorm op basis 
van de passie en interesses van jongeren. Zo cre-
eer je voor verschillende mensen de ruimte  
om aan te haken. Met een leuk, betekenisvol  
én leerzaam proces met een berg aan nieuwe 
inzichten als gevolg.

Kijk en luister goed

“Het was een inspirerende dag 
waarbij goed werd geluisterd naar de 
stem van jongeren. Ik kijk met een 
heel enthousiast gevoel terug op het 
gesprek dat ik heb gevoerd met de 
burgemeesters. Ze hadden oprechte 
interesse en we luisterden allemaal 
naar elkaar. Wat ik graag mee wil 
geven: ga ook het gesprek aan met 
jongeren binnen je gemeente, stel je 
benaderbaar op en stel vragen, zo 
krijgen jongeren ook het gevoel dat zij 
met jou kunnen praten.”

 
(Emma de Nooij,

 lid jongerenraad Overijssel) 

Deze keer nam ik twintig enthousiaste jongeren 
mee die zich inzetten voor hun gemeente, maar 
er zijn nog veel meer jongeren zoals hen, ja ook in 
uw gemeente. Misschien is het die jongen op het 
vmbo waarvan er wordt gedacht dat hij niets weet 
van de politiek, of die ene meid die wordt weggezet 
als brutaal, of de hangjongeren die precies kunnen 
uitleggen waar ze tegenaan lopen.
 
U zit in de positie waarbij u iets kan betekenen 
voor jongeren die lokaal het verschil willen maken. 
Reik uw hand uit, zet die stap naar voren en maak 
ruimte om samen met jongeren te bouwen aan 
een democratie waar ook plek is voor hun visie. Wij 
hebben elkaar namelijk nodig, want alleen samen 
kunnen wij een sterke democratie creëren waarin 
er ruimte is voor iedereen.
 

Séun Steenken | Bestuurslid Leden & Activatie 
Nationale Jeugdraad 
Voor meer info: www.njr.nl  ■

JONGERENPARTICIPATIE
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Van wie ben ik en voor wie werk ik? Een vraag die voor burgemeesters best 
lastig kan zijn. Voor Nederland, als hoeder van fundamentele waarden? Voor de 
gemeenteraad? Voor het college? Voor de lokale samenleving? Het eenvoudige 
antwoord is voor allemaal, maar in de praktijk kan dat knap lastig zijn.

De vraag van wie ik ben en voor wie ik werk is voor mij soms ook lastig. Tot 1 de-
cember 2022 was het redelijk te doen. Als gemeentesecretaris van Nijmegen en 
eerder nog van Bronckhorst, werkte ik voor de gemeente. Voor het college, de raad 
en de samenleving. 
Sinds 1 december ben ik directeur-generaal Openbaar Bestuur en Democratische 
Rechtsstaat bij het ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties. 
Overigens was gemeentesecretaris al een uitdaging om uit te leggen aan mijn 
kinderen, laat staan deze functie!

De onderwerpen waar ik mij mee bezighoud, raken ook u. Ondermijning, regio-
deals, het gemeentefonds en de integriteit van het openbaar bestuur zijn slechts 
enkele voorbeelden.
Wat bezielt iemand om die fijne gemeentelijke omgeving te verlaten voor het grote 
en logge rijk? Voor mij is dat geen eenduidig antwoord. Het gaat over mijn eigen 
nieuwsgierigheid, maar ook over mijn zorg voor grote opgaven waarvoor we samen 
staan, terwijl we elkaar over en weer niet goed kennen en begrijpen. 

Mijn eerste maanden zitten erop en ik heb al uitdagende dossiers voorbij zien 
komen. Uitdagend op de inhoud, maar vooral ook op de relatie. Voorbeelden zijn 
de Hervormingsagenda Jeugd en het gesprek over de gemeentefinanciën. Mij valt 
op, dat gesprekken tussen rijk en gemeenten beter gaan als we investeren in de 
relatie met elkaar. Elkaar écht leren kennen en snappen waar de zorgen van de 
ander zitten. De afgelopen maanden heb ik veel geleerd. Bijvoorbeeld wat het 
werken met verdeelde ministeriële verantwoordelijkheden echt betekent en hoe 
complex dat kan zijn.

Terug naar de vraag: van wie ben ik en voor wie werk ik? Voor mij is het antwoord 
helder: heel Nederland. Dat klinkt groot, maar onze opgaven zijn ook groot. Om 
mijn werk écht goed te kunnen doen, moet ik er voor iedereen zijn. Daarbij heb ik 
ook u hard nodig. Om mij te wijzen op zaken die beter kunnen en vooral door mij 
verrassende ontmoetingen aan te laten gaan. Want alleen door nieuwe verbindin-
gen ontstaan noodzakelijke bewegingen die niet vanzelf tot stand komen. 

Van wie bent u en voor wie werkt u?

Arne van Hout | Dg Openbaar Bestuur en Democratische Rechtsstaat bij het 
ministerie van BZK

'Elkaar écht 
leren kennen en 

snappen waar de 
zorgen van de 
ander zitten'

Van wie ben ik 
en voor wie werk ik? 
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TERUGBLIK 
BIJEENKOMST 

OUD- BURGEMEESTERS

Tekst | Reineke Ponsioen
Foto | Tijmen Kielen

Na de ontvangst door NGB-voorzitter Liesbeth Spies en het bureau werden de 
oud- burgemeesters meegenomen voor een inhoudelijk gedeelte. Spies opende het 
programma met een welkomstwoord en een beschouwing op het ambt zoals het er 
nu voor staat. Daarna gaf zij het woord aan Peter Rehwinkel, nu waarnemend burge-
meester van Voorne aan Zee en schrijver van meerdere boeken, waaronder Amalia, 
de plicht roept! Hij nam de aanwezigen mee in de geschiedenis op zoek naar het 
antwoord waarom Amalia als eerste de titel Prinses van Oranje mag dragen. 
De bijeenkomst werd afgesloten met een gezamenlijke lunch waarbij voldoende tijd 
was voor de oud-leden om bij te praten. 

Traditiegetrouw onderhoudt het NGB ook met zijn oud-leden contact. 
In navolging van een zeer succesvolle bijeenkomst vorig jaar vond 
op 25 mei jongstleden opnieuw een dag voor oud-burgemeesters 

plaats. Zo’n 75 deelnemers meldden zich bij de Brasserie van  
De Bergse Bossen in Driebergen. 
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Oud-burgemeester Rudi Boekhoven laat het schildje zien dat in 1975 aan de toenmalige leden is  
uitgereikt vanwege het 20-jarige bestaan van het NGB. Het schildje was van Jaap Miedema,  

burgemeester van o.a. Dokkum en Baarn, overleden in 1994. Bij een recente verhuizing van zijn vrouw 
kwam zij het schildje weer tegen. Zij vroeg de heer Boekhoven dit te overhandigen aan het Genootschap.



36   BURGEMEESTER  105 | ngb   

TERUGBLIK

Liesbeth Spies heet de oud-burgemeesters welkom en neemt ze mee in 
de huidige ontwikkelingen van het burgemeestersambt. 
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Peter Rehwinkel vertelt over een deel van de geschie-
denis van het Koningshuis. 
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“Never doubt that a small group of thoughtful, dedicated people can change the world. 
Indeed, that’s the only thing that ever has,” zei de beroemde Amerikaanse antropologe 
Margaret Mead. Deze wijsheid is al jaren de basis van mijn werk, en al helemaal sinds 
de oprichting van de Number 5 foundation samen met mijn man in 2017. Onze missie 
is connecting for impact en we werken op basis van de dialoogaanpak van David Bohm. 
Hiermee jagen we brede bewegingen aan van moedige game changers die een gezamenlijke 
missie boven het eigen belang stellen. De logica van de mensen om wie het vraagstuk gaat 
is altijd leidend. En werk ik samen met gedupeerde ouders, kinderen en jongeren sinds 
2020 aan de ongekende crisis van de kinderopvangtoeslagaffaire. 

TERUGBLIK OP DE BURGEMEESTERSCONFERENTIES 2023

PERSOONLIJKE 
REFLECTIES 

OP EEN 
BESTUURLIJKE 

EXPEDITIE
DOOR LAURENTIEN VAN ORANJE 

Foto | RVD / Jeroen van der Meyde

TERUGBLIK
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Dus wát een cadeau om gevraagd te 
worden om tijdens de ‘Lochemcon-
ferenties 2023’ zes ochtenden te 
begeleiden met 240 burgemeesters 
over ‘besturen met (com)passie’. In 
onze beleving zijn dat 240 potentiële 
game changers die iedere dag werken 
aan een rechtvaardige en duurzame 
samenleving. Iedere ochtendsessie 
bestond uit drie onderdelen: 
1. Uitwisseling over wat het vraagt om 

vanuit compassie het burgemees-
terschap invulling te geven; 

2. Gefaciliteerd gesprek met jongeren, 
bedoeld als oefening in gelijkwaar-
digheid en dieper luisteren naar 
mensen die vanuit een andere 
werkelijkheid kijken;

3. Delen van mijn inzichten en geleer-
de lessen uit mijn neutrale rol in de 
kinderopvangtoeslagaffaire.

Het format van de conferenties is om 
te inspireren. Voor iemand als ik, die 
bijna op het monomane af wars is van 
schijnoplossingen, voelt “inspiratie” 
vaak vrijblijvend. En dus ongemakke-
lijk. ‘Ja maar wat ga je dan doén met 
die inspiratie?’ denk ik als mensen 
mooie zinnen uitspreken over ‘hoe 
geïnspireerd ze zijn’ aan het einde van 
een sessie. Mijn scepsis zegt meer over 
mij dan over de ander. Want wie zegt 
dat iemand níet iets gaat doen met 
opgedane inzichten? Ik kan het niet 

TERUGBLIK

‘De logica van de 
mensen om wie het 

vraagstuk gaat is  
altijd leidend’ 
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helpen: dialoog is een proces om te ko-
men tot collectieve waarheidsvinding; 
niet een individuele sessie. Dat gezegd 
hebbende, de sessies voelden als een 
bestuurlijke expeditie waar ik veel van 
heb opgestoken. Hieronder mijn verta-
ling van alle lagen van besturen en het 
burgemeesterschap die in ieder van de 
onderdelen expliciet en impliciet aan 
bod zijn gekomen.

Compassie in de praktijk
De voorwerpen uit het ‘Rariteitenkabi-
net’ gaven goed inzicht in de starthou-
ding van de deelnemers op de vraag: 
hoe dichtbij zichzelf durft iemand te 
komen?

Compassie betekent je kunnen ver-
plaatsen in de situatie en emoties van 
een ander zonder te denken dat je het 
daarmee zelf weet. De neutrale en ver-
bindende rol van burgemeesters biedt 
een enorme kans om een brug te slaan 
tussen leefwerelden wanneer zij zich 
diep luisteren eigen maken: bewust zijn 
van de beperkte eigen denkkaders en 
aannames; nieuwsgierig blijven naar 
de perspectieven en ervaringen van 
anderen, juist ook degenen die zich 
verscholen houden; verrast durven 
worden door onverwachte inzichten en 
deze inzichten kunnen vertalen naar de 
bestuurlijke realiteit. 

Dit vraagt om erkenning van de 
gelijkwaardigheid van stemmen - de 
eloquente, luide en machtige én de 
onzichtbare, verlegen en stille stem-
men. Met name de laatste hebben een 

enorme inhaalslag de maken, want zij 
zijn niet structureel onderdeel van het 
bestuurlijk krachtenveld dat juist is 
ingedeeld in vertegenwoordiging van 
belangen. Deze perspectieven blijven 
dus vaak uit beeld, waardoor denkfou-
ten insluipen in de beleids- en besluit-
vormingsprocessen. Neem jongeren. Zij 
zijn niet structureel onderdeel van be-
leidsvorming, terwijl zij dé toekomstex-
perts zijn. Niet omdat ze de toekomst 
kunnen voorspellen, maar omdat ze als 
langste moeten leven met de beslissin-
gen van nú. Naast het feit dat ze onder 
het Verdrag van de Rechten van het 
Kind het recht hebben om hun mening 
te geven (artikel 12). 

Luisteren naar perspectieven vraagt 
iets anders van een bestuurder dan 
luisteren naar belangen. Perspectieven 
gaan om waarheidsvinding, belangen 
gaan om macht. Hoe zorg je dat alle 
stemmen in een gemeenschap aan 
bod komen? En wees transparant over 
waarom je luistert, en of je luistert als 
mens of in functie? Hoor je dan het-
zelfde? En hoe creëer je vaardigheden, 
tijd en ruimte om alle perspectieven 
samen te brengen via dialoog tot een 

breed gedragen visie, beleid en aan-
pak. Wat moeten burgemeesters nog 
verder leren in hun rol als vertrouwde 
neutrale facilitator tussen spelers die 
elkaars taal en insteek niet begrijpen? 
En hoe zorg je ervoor dat je de ruimte 
en moed voelt om in een dynamisch 
krachtenveld - offline en online - je door 
je innerlijke ‘compassie-kompas’ te 
laten leiden?

Dialoog met jongeren
Hulde aan alle 20 jongeren die de 
moeite hebben genomen om op de 
vroege ochtend vrijwillig naar Epe te 
komen, soms meerdere keren. ‘Wat 
een bijzondere kans om zoveel bur-
gemeesters te ontmoeten,’ zeiden de 
jongeren in wisselende bewoordingen 
vlak voordat ze naar binnen gingen. 
Hoe bemoedigend, deze positieve 
grondhouding! Maar ook fluisterden 
ze me – zonder enige waardeoordeel 
- in: ‘Ik hoop wel dat ze iets met onze 
gedachten gaan doen.’ Als ik eerlijk 
ben moet ik het antwoord op deze 
mijmerende vraag schuldig blijven. 
Terwijl de jongeren toch zoveel zinnige 
reflecties deelden, bijvoorbeeld over 
de urgentie van mentaal welzijn onder 
jongeren en de impact op alle gebieden 
zoals onderwijs, zorg en de arbeids-
markt. Mijn twijfel komt vooral voort uit 
de vele stappen die nog nodig zijn om 
te komen tot structurele samenwerking 
tussen bestuurders en jongeren en 
een fundamentele waardering voor 
de bijzondere rol van jongeren in de 
samenleving. 
 
Dit onderdeel vond ik eigenlijk best las-
tig. Niet omdat het geen waarde had. 
Integendeel. Achter iedere opmerking 
van een jongere zat een wereld van 
verfrissende wijsheden en onverwachte 
invalshoeken. En achter iedere vraag 
van een burgemeester die ene oprech-
te wens om te verbinden. We hadden 

‘Perspectieven gaan 
om waarheidsvinding, 

belangen gaan  
om macht’

‘Veel interactie vindt plaats op 
wederzijds aannames’



 BURGEMEESTER  105 | ngb   41

TERUGBLIK

simpelweg niet de tijd om dieper in 
te gaan op de ervaringen achter de 
opmerkingen. Of om confronterende 
opmerkingen te kunnen plaatsen en 
duiden. “We mogen af en toe ons zegje 
komen doen, maar eigenlijk worden 
we niet serieus genomen in het hele 
proces van besluitvorming”. “Waarom 
bepalen bestuurders altijd waar we 
wel en niet over mogen meedenken?” 
“Er wordt denigrerend naar jongeren 
gekeken” en “Toen ik me nog niet met 
andere jongeren had verenigd was ik 
geen gelijkwaardige gesprekspartner. 
En nu ik dat wel heb gedaan, wordt me 
verweten dat ik niet meer een ‘echte 
jongere’ ben.”

In een sessie gebeurde dit laatste ook 
letterlijk voor onze ogen. “Jammer dat 
er alleen jonge mannen in de dialoog 
zitten, hoogopgeleid en sprekend van-
uit georganiseerde jongeren,” zei een 
burgemeester zonder nog een vraag te 
hebben gesteld over de ideeën en de 
achtergrond van de jongeren. Het was 
een pijnlijk moment; maar op basis van 
14 jaar ervaring in de neutrale tussen-
rol tussen bestuurders en jongeren, 
is dit helaas geen uitzondering. Veel 
interactie vindt plaats op wederzijds 
aannames. De kloof tussen bestuur-
ders en jongeren is nog enorm, zo blijkt 
ook uit onderzoek (I&O Research in 
opdracht van het rapport Bondgenoten 
in de Democratie, in 2021). Om er een 
paar te noemen:
- 12% van de bestuurders vindt dat 

bestuurders aan jongeren moeten 
vragen wat ze belangrijk vinden 
versus 44% van de jongeren;

- 52% van de jongeren vindt dat 
bestuurders en jongeren elkaar niet 
begrijpen omdat bestuurders den-
ken dat ze altijd gelijk hebben; 58% 
van de bestuurders denkt dat dit 
komt omdat ze de taal en proble-
matiek van jongeren niet kennen;

- 42% van de bestuurders praat 
minder dan een keer per jaar met 
jongeren onder de 12 jaar. En 
minder dan 20% praat wekelijks of 
dagelijks met jongeren onder de  
18 jaar.

De praktijk wijst dus uit dat besturen 
met compassie – je verplaatsen in de 
situatie en emoties van een ander zon-
der te denken dat je het daarmee zelf 
weet – toegepast op jongeren nog ver 
te zoeken is. Hopelijk heeft de dialoog 
tijdens de conferenties hier wel een 
(verdere) aanzet toe gedaan.

Tot slot
Leren, vernieuwen en ontwikkelen 
gebeurt in stappen. En er komt alleen 
echte verandering, wanneer diepere 
overtuigingen en denkkaders – die 
onder in de ijsberg verstopt liggen – 
van mensen worden aangeboord. En 
juist dat levert weerstand op als het te 
snel gebeurt. Wezenlijke verandering, 
gebeurt niet onder (tijds)druk. Ieder-
een neemt nieuwe inzichten op eigen 
tempo in zich op. Dit werd ook heel dui-
delijk in de sessies. Zonder verwarring 
geen verandering. Sommigen durfden 
(enigszins) verward te raken en in de 
spiegel te kijken. Het liefste had ik 
een aantal weken na de conferenties 
nagesprekken gehad over de opgedane 
nieuwe inzichten – aangedragen door 
collegae, door de aanwezige jongeren 
of misschien wel door mijn reflecties 
over de kinderopvangtoeslagaffaire. 
In de toeslagenaffaire worden gedu-

peerde ouders momenteel gezien 
naar slachtoffers die gecompenseerd 
moeten worden, (nog) niet als me-
de-inwoners die onterecht als fraudeur 
zijn bestempeld en het recht hebben 
gezien en gehoord te worden en in ere 
te worden hersteld. Eigen regie is een 
groot goed dat ieder mens wil.

Deze expeditie van zes weken gaf mij 
een uniek kijkje in bestuurlijk Neder-
land. Het heeft me veel inzicht gegeven 
in de neutrale rol van burgemeesters, 
die zo waardevol is, juist in een tijd 
waarin mensen elkaar minder treffen, 
verstaan en begrijpen. 

Door het delen van mijn persoonlijke 
reflecties hoop ik lezers, juist ook dege-
nen die hier aan hebben deelgenomen, 
even terug te brengen naar de bijzon-
dere ontmoetingen tijdens de ‘Lochem-
conferenties 2023’. Er is veel gezegd 
en gevoeld, en veel ook niet. Vul vooral 
in wat er allemaal zichtbaar en onzicht-
baar tussen de regels gebeurt.  ■

‘Wezenlijke verandering, 
gebeurt niet onder (tijds)druk’



42   BURGEMEESTER  105 | ngb   

SCOR

INTERREGIONALE 
OEFENING: 

DREIGENDE  
OVERSTROMING 

RANDSTAD

Extreem hoog water in de Rijn. Op meerdere zwakke plekken in de 
noordelijke Lekdijk dreigen doorbraken. Delen van de Randstad lopen 

overstromingsgevaar. Dit is het scenario dat op 24 en 25 mei 2023 tijdens 
de interregionale crisisoefening van de Samenwerking Crisisbeheersing 

Overstroming Randstad (SCOR) in de praktijk is gebracht. Een crisisoefening 
op deze schaal is uniek in Nederland. De SCOR is een samenwerking tussen 

vijf waterschappen, zeven veiligheidsregio’s, de drie provincies binnen de 
Randstad en Rijkswaterstaat. Een verslag, van voorbereiding tot evaluatie.

Tekst & Foto |Provincie Zuid-Holland en Veiligheidsregio Amsterdam-Amstelland
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Voorbereiding van de oefening
Voor iedere crisisoefening is een 
gedegen voorbereiding belangrijk: het 
vaststellen van de oefendoelen, het 
opstellen van een passend scenario, 
het bedenken van de dilemma’s en 
knelpunten die aan de orde zouden 
moeten komen, het opstellen van een 
draaiboek, zorgen voor deelnemers aan 
de oefening en zorgen dat alle deelne-
mende organisaties op de hoogte zijn 
van het doel en opzet van de oefening. 
Voor een oefening als deze een stevige 
opgave. 
Onder leiding van een externe projectlei-
der is een oefenstaf gevormd die deze 
taken op zich nam. Hieraan namen 
medewerkers deel van Hoogheemraad-
schap De Stichtse Rijnlanden en de 
Veiligheidsregio Utrecht als coördineren-
de organisaties. De oefenstaf bestond 
verder uit medewerkers van waterschap 

Amstel, Gooi en Vecht, veiligheidsre-
gio’s Amsterdam-Amstelland, Kenne-
merland, Hollands Midden en Gooi 
en Vechtstreek, Rijkswaterstaat, het 
Watermanagementcentrum Nederland 
(WMCN) en de programmamanager van 
de SCOR.

Doel en verloop van de oefening
Het overkoepelende doel van de oefe-
ning was het toetsen van de gemaakte 
afspraken over coördinatie en sa-

menwerking op interregionaal niveau 
(GRIP5). Hier is in Nederland weinig er-
varing in opgedaan (wel in de landelijke 
Corona- en vluchtelingenopvangcrisis). 
Dat betekende dat de oefening ook een 
experimenteel karakter had.

De interregionale operationele teams 
van de waterschappen en Rijkswater-
staat en de veiligheidsregio’s oefenden 
op 24 mei. Op 25 mei was het de beurt 
aan de bestuurlijke teams van de 
waterschappen en Rijkswaterstaat en 
veiligheidsregio’s. Ook Defensie en het 
LOCC namen deel aan de oefeningen. 
De waterbeheerders oefenden op beide 
dagen in de ochtend bij Hoogheem-
raadschap de Stichtse Rijnlanden. In de 
middag van beide oefendagen ontving 
de Veiligheidsregio Utrecht de deelne-
mers. Een interregionale crisisoefening 
op deze schaal is uniek in Nederland.

‘Een interregionale 
crisisoefening op  

deze schaal is uniek  
in Nederland’
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Extreem hoogwater
Aan de basis van de oefening lag een 
scenario met een hoge waterafvoer op 
de Rijn, vanwege smeltwater uit de Al-
pen en grote hoeveelheden neerslag in 
het stroomgebied van de Rijn. Vanwege 
de verwachte extreem hoge waterstan-
den (hoger dan in 1995) bracht het 
Watermanagementcentrum Nederland 
vanaf 21 mei hoogwaterberichten uit. 
Hierin werd het verwachte verloop van 
de waterstanden geschetst, oplopend 
tot code rood. Op een aantal zwak-
ke plekken in de noordelijke Lekdijk 
bestond het risico op een doorbraak, 
die zou leiden tot een overstroming van 
grote delen van de Randstad. 

Dilemma’s en knelpunten
Omdat het onzeker was óf en waar de 
dijk zou breken kregen waterschappen 
en veiligheidsregio’s te maken met 
dilemma’s en knelpunten, zoals: 
- Gaan we (delen van) het bedreigde 

gebied preventief evacueren? 
- Zijn er mogelijkheden om de druk op 

de Lekdijk te verminderen (pre-
ventieve inundatie van een ander 

gebied of onorthodoxe maatregelen 
in de waterverdeling in het stroom-
gebied van de Rijn, de IJssel en  
de Waal?) 

- Hoe verdelen we de schaarse  
hulpverlenings- en bijstands-
capaciteiten over alle partijen  
waar zij in afstemming besluiten 
over moesten nemen?

- Wie worden de boegbeelden in  
de crisiscommunicatie en hoe  
zorgen we voor een boven - 
regio nale kernboodschap met  
voldoende ruimte voor regionaal  
en lokaal maatwerk? Dit maatwerk 
is nodig vanwege de grote  
verschillen in de overstromings-
dreiging tussen en binnen 
veiligheidsregio’s en de rol als 
burgermoeder of -vader die elke 
burgemeester heeft.

Adviezen
Op basis van de adviezen van de 
operationele teams op deze dilemma’s 
konden in de bestuurlijke teams de  
goede discussies gevoerd worden en 
zijn er besluiten genomen:

- Preventieve evacuatie van de 
gebieden die binnen 36 uur na een 
doorbraak door het water getroffen 
zouden worden;

- Geen preventieve inundatie van een 
ander gebied;

- Bij verdeling van schaarse capacitei-
ten wordt zo lang mogelijk prioriteit 
gegeven aan het voorkomen van 
een doorbraak en vervolgens aan 
ondersteuning van de preventieve 
evacuatie;

- Coördinerend voorzitter veiligheids-
regio, coördinerend dijkgraaf en de 
voorzitter van de Landelijke Com-
missie Overstromingsdreiging zijn 
de boegbeelden in de communicatie 
over deze overstromingsdreiging. 

Vervolg
De oefening wordt geëvalueerd, net  
als de programmaperiode waarvan  
deze oefening het sluitstuk was. Beide 
evaluaties worden in het najaar bespro-
ken in de Stuurgroep van de SCOR.  
Op basis van de evaluaties wordt  
vervolgens een plan voor de komende 
jaren gemaakt.  ■

‘Bij verdeling 
van schaarse 
capaciteiten 

wordt zo lang 
mogelijk prioriteit 
gegeven aan het 
voorkomen van 
een doorbraak’ 

Wat is de SCOR? 
De SCOR is een samenwerking tussen de Hoogheemraadschappen De Stichtse 
Rijnlanden, van Schieland en de Krimpenerwaard, van Delfland, van Rijnland en wa-
terschap Amstel, Gooi en Vecht, de Veiligheidsregio’s Utrecht, Rotterdam-Rijnmond, 
Haaglanden, Hollands Midden, Kennemerland, Amsterdam-Amstelland en Gooi en 
Vechtstreek, de provincies Utrecht, Zuid-Holland en Noord-Holland en Rijkswater-
staat. De waterschappen en Rijkswaterstaat zorgen voor een goede bescherming 
van Nederland tegen overstromingen. Maar mocht bijvoorbeeld de dijk langs de Lek 
doorbreken bij hoge waterstanden, dan stroomt er zo veel water met zo’n kracht en 
snelheid de Randstad in, dat de gevolgen catastrofaal zijn. De Samenwerking Crisis-
beheersing Overstroming Randstad (SCOR) heeft tot doel om het aantal slachtoffers 
en de schade bij een overstroming van de Randstad als gevolg van een eventuele 
overstroming van de Randstad zo veel mogelijk te beperken.

Het water houdt zich niet aan grenzen van waterschappen, gemeenten of vei-
ligheidsregio’s. Samenwerking tussen al deze organisaties is dan nodig om de 
crisisbeheersing op bovenregionaal niveau vorm te geven. In het coördinatieplan 
van de SCOR zijn hier afspraken over gemaakt. Bij een overstromingsdreiging vanuit 
de Lek organiseren de waterbeheerders zich onder coördinatie van het Hoogheem-
raadschap De Stichtse Rijnlanden en de veiligheidsregio’s onder coördinatie van 
Veiligheidsregio Utrecht.
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KABINETSMEDEWERKER

MEDEWERKER KABINETSZAKEN,
EEN BELANGRIJKE SCHAKEL VOOR 
DE BURGEMEESTER

De lente en de zomer staan in het teken van mooie relatiemomenten. 
We delen lintjes uit, we organiseren een gedecoreerdenbijeenkomst, we 
herdenken en vieren op 4 en 5 mei, enkele gemeenten organiseren een 
vrijheidsmaaltijd, de Nederlandse Veteranendag in juni en sinds dit jaar 
vlaggen veel gemeenten op 1 juli in verband met afschaffing slavernij. Ik 
hoop van harte dat de burgemeesters deze momenten herkennen en ook bij 
stil hebben gestaan. Toch is dit niet vanzelfsprekend. Kleinere gemeenten 
hebben vaak geen kabinetsmedewerker. De bestuurssecretaresse of 
communicatiemedewerker doet er ‘losse’ kabinetstaken bij. Ik zie dit als 
een gemiste kans. Wanneer het niet je hoofdtaak is, blijft al het andere werk 
gevoelsmatig belangrijker is. 

Tekst & Foto |Kirsten Kamphuis - HEB

De kabinetsmedewerker kan een be-
langrijke schakel zijn voor burgemeester, 
hij of zij denkt vooruit: Welke represen-
tatieve momenten komen eraan en op 
welke manier kan de burgemeester 
hierbij aansluiten? Wat kunnen we zelf 
creëren voor meer positieve zichtbaar-
heid naar onze burgers. Daar denken 
kabinetsmedewerkers over na. Is er 
een mooi evenement in de gemeente 
waarbij we relaties kunnen uitnodigen? 
Waar is de burgemeester dit jaar mee 
bezig binnen zijn of haar portefeuille en 
wie zou net even wat meer aandacht 
moeten krijgen? Dit kan je verbinden 
aan een waardevol en positief relatiemo-
ment. Het hoeft niet altijd ergens over 

te gaan, het gesprek komt ook op gang 
wanneer men tijdens een relatiemo-
ment bij een concert, voetbalwedstrijd, 
stadsevenement met een drankje bij 
elkaar staat. En vergeet niet de partners 
er dan ook af en toe bij uit te nodigen. 
Laagdrempelig, en zeker waardevol.

Op de laatste zaterdag in juni wordt de 
Nederlandse Veteranendag georgani-
seerd in Den Haag. Nederland bedankt 
op dat moment de veteranen die ingezet 
zijn in dienst van de vrede, nu en in het 
verleden. Diverse gemeenten organi-
seren ook een veteranendag, vaak ook 
in juni maar dit is niet verplicht. Er zijn 
gemeenten die kiezen om deze dag 

op een later tijdstip te organiseren in 
een wat rustigere periode bijvoorbeeld 
in september. De uitdaging de laatste 
jaren zit ‘m in het betrekken van de 
jonge veteraan. De kabinetsmedewerker 
maakt het programma voor de vetera-
nendag, bespreekt dit met burgemees-
ter, betrokken partijen en organiseert 
dit moment in samenwerking met vaak 
lokale veteranen. De kabinetsmede-
werker acteert proactief bij dit belang-
rijke moment voor een gemeente en 
adviseert en betrekt burgemeester bij 
de organisatie hiervan.

In april zijn er weer heel veel lintjes 
uitgereikt, prachtige momenten voor 
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zowel burgemeester als de gedecoreer-
den met familie en vrienden eromheen. 
De ene burgemeester kiest ervoor om 
plenair een lintjesregen te organiseren 
en de andere burgemeester vindt het 
bijzonder om langs de mensen te gaan 
om het lintje op te spelden. 
Alles heeft zijn charme! Persoonlijk 
ben ik dol op de grote plenaire bijeen-
komsten, het liefst in een kerk met 
intermezzo’s passend bij de mensen 
die een lintje ontvangen. Een dame van 
Molukse afkomst met een bijzondere 
staat van verdiensten werd verrast met 
een lintje, maar ook met een intermezzo 
van traditionele Molukse muziek. Ook 
de andere aanwezigen konden hiervan 
genieten. Hoe mooi om dit soort mo-
menten aan elkaar te verbinden en daar 
ook echt over na te denken. Vormgeving, 
beeldvorming, nadenken over het doel 
van een programma en de setting, dat 
is waar je als kabinetsmedewerker het 
verschil kunt maken.

Koninklijke onderscheidingen voor de 
lintjesregen 2024 druppelen op dit mo-
ment binnen. De zomermaanden staan 
dan ook in het teken om de nieuwe 
dossiers te ontvangen, begeleiden en 
uit te werken waarna de burgemeester 
de adviezen doorstuurt richting provin-
cie en kapittel. Burgemeester, heeft u 
een oproep gedaan naar uw burgers? Of 
heeft u uw speech tijdens de lintjes-
regen 2023 afgesloten met ‘kent u 
iemand die echt het verschil maakt en 
een lintje verdient? Neem dan contact 
op met kabinetszaken van onze ge-
meente…’ Of heeft u wellicht een filmpje 
opgenomen en verspreid via de socials 
waarin u een oproep plaats? Natuurlijk 
zijn er vele vormen, maar het is wel han-
dig en leuk wanneer er in deze periode 
extra aandacht aan wordt geschonken.

De paar belangrijke momenten voor u 
als burgemeester die eraan zitten te 
komen de komende maanden:
• Koninklijke onderscheidingen advie-

zen schrijven (of laten schrijven) voor 
de Algemene Gelegenheid 2024

• Veteranendag – houdt u die niet in 
juni, verspreidt dan wel een bericht 
via de socials om uw lokale vete-
ranen een fijne veteranendag te 
wensen op 24 juni

• 1 juli afschaffing slavernij Keti Koti
• 15 juli Nationale Indië herdenking
• 15 september Internationale Dag 

van de Democratie
• 19 september Prinsjesontbijt
• 21 september Internationale Dag 

voor de Vrede

Hoe zorgt u er voor dat u als burge-
meester tijdig wordt aangehaakt bij 
belangrijke kabinetsmomenten? Een 
tip aan u en de kabinetsmedewerker: 
zorg dat de jaarplanner van kabinets-
zaken maandelijks op de B&W agenda 
staat. Zo blijft iedereen aangehaakt en 
maak je zichtbaar wat eraan komt. Als 
voorbeeld kan de kabinetsplanner 2023 
worden gedownload via www.hetevent-
bureau.nl. 

Denkt u als burgemeester mijn  
kabinetsteam kan wel wat hulp en een 
professionaliseringsslag gebruiken of 
een training voor uw medewerkers over 
kabinetszaken of de onderscheidingen? 
Als interim Kabinetsadviseur help ik en 
adviseer ik u en uw team graag.  ■

‘Vormgeving, 
beeldvorming, 

nadenken over 
het doel van een 

programma en 
de setting, dat 

is waar je als 
kabinetsmedewerker 

het verschil 
kunt maken’ 

Kirsten Kamphuis 
Interim Kabinetsadviseur en trainer Kabinetszaken

www.heteventbureau.nl
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Het ‘regent’ nog steeds wensen om de burgemeesters meer bevoegdheden toe te 
kennen. Een kleine bloemlezing: we zitten midden in de oproep om burgemeesters 
een online gebiedsverbod te kunnen laten opleggen. Recent stemde de Tweede 
Kamer in met de wettelijke mogelijkheid om woningen te kunnen sluiten bij  
(dreigende) ernstige verstoring van de openbare orde of het aantreffen van 
wapens. De minister van BZK overweegt de burgemeester ‘formeel te kunnen 
laten constateren dat een wethouder of raadslid een norm uit de gedragscode 
heeft overtreden’. En nog steeds zijn burgemeesters bevoegd om op basis van 
staatsnoodrecht locaties aan te wijzen waar ontheemden uit Oekraïne gehuisvest 
kunnen worden. Omdat dit vraagstuk al even speelt, hebben we er vanuit het NGB 
op aangedrongen dat er een praktisch instrument komt, dat gebruikt kan worden 
om meer en beter afgewogen te bezien of een bevoegdheid het beste bij de raad, 
het college of de burgemeester belegd kan worden. Door verschillende perspectie-
ven te schetsen hebben Jon Schilder en Jan van der Grinten een afwegingskader 
opgesteld waarin relevante vragen aan de orde komen: kan een bevoegdheid het 
beste collegiaal of eenhoofdig worden ingevuld, is de toepassing van strafrecht of 
bestuursrecht het meest geëigend, past de bevoegdheid bij de expertise die een 
burgemeester heeft en als er een bevoegdheid wordt toegekend is de ondersteu-
ning en informatiepositie van de burgemeester dan ook voldoende op orde om die 
bevoegdheid uit te kunnen oefenen? Dit afwegingskader is recent met de minis-
ters van BZK en JenV besproken. We zijn het van harte eens dat dit instrument 
kan helpen en hebben afgesproken te gaan werken aan een praktische vertaling 
die bij nieuwe wetgeving toegepast kan worden. Een beetje zoals de uitvoerbaar-
heidstoets die de VNG en het kabinet recent zijn overeengekomen maar dan 
specifiek voor burgemeestersbevoegdheden. Als NGB zijn we hier content mee.  
We hebben een prachtig ambt waar we zorgvuldig mee om willen gaan. Nieuwe 
taken en verantwoordelijkheden kunnen wenselijk zijn mits weloverwogen.  
We zijn immers geen duizenddingendoekje voor alle ongemak…

Samen met de CdK’s, hun kabinetschefs en het ministerie van BZK zijn we in  
gesprek over de invulling van het werkgeverschap voor burgemeesters. We merken 
dat gemeenteraden niet altijd voldoende toegerust zijn om dit goed in te vullen 
en dat de CdK niet altijd tijdig betrokken raakt bij verschillen van inzicht over het 
functioneren van de burgemeester. Dit is niet te ondervangen met een jaarlijks 
voortgangsgesprek, hoe belangrijk dat ook is. Veel collega’s voeden ons met hun 
ervaringen in positieve maar zeker ook in negatieve zin. Als we een stap verder zijn 
komen we hier graag op terug! 

Ik wens u een ontspannen zomer: tijd voor wat afstand nemen en bezinning!
 

Liesbeth Spies | Voorzitter Nederlands Genootschap van Burgemeesters

'Kan een 
bevoegdheid het 
beste collegiaal 

of eenhoofdig 
worden ingevuld?'

Zorg 
voor ons ambt 
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Elk jaar vindt op de eerste donderdag van oktober het NGB-najaarscongres plaats 
voor leden en relaties van het NGB. Dit jaar ontvangen voorzitter Liesbeth Spies, 
burgemeester van Zwolle en gastheer van dit jaar Peter Snijders en dagvoorzitter 
Joost Hoebink u van 10.00 tot 17.30 uur in theater Odeon in Zwolle voor een mooi 
congres vol afwisselende en interessante onderwerpen, gasten en sprekers. 

Noteer de datum alvast in uw agenda. De uitnodiging met inhoudelijk programma 
en mogelijkheid om aan te melden volgt later per e-mail en nieuwsbrief.

SAVE THE DATE

NGB-NAJAARSCONGRES
175 jaar Grondwet - In de voetsporen van Thorbecke

5 OKTOBER 2023
Theater Odeon in Zwolle


